
با تخریب بنای فرسوده و معارض 
پاساژ توحید در محله عبدل آباد
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بساط گستران و دستفروشانی 
که در روزبازارهای منطقه به 
کاســبی مشــغول بودند، با رعایت 
پروتکل هــای بهداشــتی، در گاراژ 
شیخ محمدی به فعالیت خود ادامه 

می دهند. 
»معصومــه غلامعلــی« مســئول 
اداره ســاماندهی صنایع و مشاغل 
منطقه17با بیان این مطلب توضیح 
داد: »بــا توجه به شــیوع بیماری 
منطقــه  کووید19روزبازارهــای 
بازارها  این  و کاســبان  جمع آوری 

در گاراژ »شیخ محمدی« ســاماندهی شدند.« وی مساحت این گاراژ 
را22هزار متر عنوان کرد و افــزود: »این گاراژ متروکه از نقاط بی دفاع 
شــهری خیابان قزوین به شمار می آمد که تملک و برای ایجاد روزبازار 

مورد استفاده قرار گرفت.« 
غلامعلی به رعایت کامل پروتکل های بهداشــتی در این روزبازار دائمی 

اشاره کرد و گفت: »برای پیشگیری 
از شــیوع ویــروس کرونــا در این 
روزبــازار امکاناتی مانند ســرویس 
بهداشــتی، در ورودی و خروجــی 
مستقل، پارکینگ، کانکس مدیریت 

و... ایجاد شده است.« 
بــه گفتــه غلامعلــی در روزبازار 
گاراژ شــیخ محمدی ماسک، مواد 
سطوح  و  دســت  ضدعفونی کننده 
به صورت رایگان میان دستفروشان 
توزیــع و ضدعفونی محل به صورت 

روزانه انجام می شود. 
مسئول اداره ساماندهی صنایع و مشاغل منطقه 17 امکانات بهداشتی 
این روزبازار را کم نظیر خواند و خاطرنشان کرد: »این روزبازار ظرفیت 
فعالیت بیش از 100 غرفه را دارد و بانوان سرپرست خانوار که از سوی 
امور بانوان شهرداری منطقه شناسایی شده اند، به صورت رایگان در این 

روزبازار به کاسبی می پردازند.« 

تیتر یک

ساماندهی بساط گستران در گاراژ »شیخ محمدی«

رفع مشکلات مراکز آموزشی با شناسایی خیرّان منطقه16
مدیر اداره آموزش و پرورش منطقه16 از شناســایی خیّران در سال پیش رو برای حل 

مشکلات مراکز آموزشی خبر داد. 
»مصطفــی پالیزدار« افزود: »ظرفیت های خیرانه مناســبی در منطقه وجود دارد که با 
برگزاری جلســات مستمر و منظم و تقسیم کار می توان موجب ارتقای سطح فعالیت افراد 

خیّر شد.«
وی ادامه داد: »در نظر داریم با تهیه مستندی از فضاهای آموزشی منطقه و تهیه آلبوم، 
آن را در اختیار خیّران مدرسه ســاز قرار دهیم تا مورد اســتفاده قرار گیرد و در مسیر رفع 

مشکلات فضاهای آموزشی محکم تر قدم برداریم.«

ایجاد گذر نشاط در بوستان بانوان نرگس
برنامه های فرهنگی، هنری و فراغتی در قالب طرح 
»گذر نشــاط« با رعایــت پروتکل های بهداشــتی در 

بوستان بانوان نرگس منطقه18 در حال اجراست. 
»سیده مریم عابدین نجفی« مدیر اداره امور بانوان 
شــهرداری منطقه18 با اعلام این خبر گفت: »در گذر 
نشاط، بازی های بومی محلی از جمله مار و پله، طناب 
زنی، بالا بلندی، همچنین ورزش های حرکتی و قدرتی 
مانند حمل توپ با پا، دژبال، دارت توپی، مســابقات و 
ســرگرمی مثل حمل لیوان پراز آب، سطل های پر از 
آب، انواع بازی های فکری از جمله شطرنج مادر و دختری و منچ تدارک دیده شده است.«

نجفی هدف از اجرای این برنامه ها در بوســتان نرگس را پر کردن اوقات فراغت بانوان 
در شــرایط بحران کرونایی عنوان کرد و افزود: »این برنامه ها با رعایت کامل پروتکل های 

بهداشتی هر روز از ساعت8 تا 20 اجرا می شود.«

چهره
»حسین چنگی« بازیگر پیشکسوت 

و کاسب خیابان صابونیان:
در قدیم 

سفره همسایه ها یکی بود

یادداشت

لزوم برپایی جلسات 
توجیهی درباره 

پروژه های کوچک مقیاس

منطقه16

تعطیلی واحدهای غیرمجاز خرید و فروش خودرو
واحدهای غیرمجاز خرید و فروش خودرو در خیابان 
ســهیل شــمالی منطقه19 براســاس رأی کمیسیون 

بند20 تعطیل می شوند. 
معاون خدمات شــهری و محیط زیســت شــهردار 
منطقه19 با اشاره به اینکه این رأی به دلیل مزاحمت ها 
و مخاطرات زیست محیطی ناشی از فعالیت واحدهای 
غیرمجــاز خرید و فــروش خودرو در خیابان ســهیل 
شمالی صادر شده اســت، گفت: »پس از پایان مهلت 
تعیین شده، درصورتی که این واحدها فعالیت خود را 
متوقف نکنند، در مرحله اول اخطار، مرحله دوم نســبت به انسداد مسیرهای ورود و خروج 

اقدام شده و در نهایت با دریافت مستندات قانونی، واحدهای غیرمجاز پلمب می شود.« 
»ســعید صالح محمود رباطی« در ادامه از صدور رأی تعطیلی و اخطار برای 30کارواش 
فعال در خیابان های میعاد شــمالی، شهید ورامینی، ورزش، مهران، شهید حقی، گلریزان، 
ماهان، بزرگراه شــهید کاظمی و... خبر داده و افــزود: »تعدادی از این کارواش ها به دلیل 
آلایندگی و ایجاد مزاحت در نقاط مســکونی مشمول رأی بند20 شده و لازم است تعطیل 
شــوند. کارواش هایی هم که شــرایط لازم از جمله گرفتن تأییدیه شرکت آب و فاضلاب و 

سازمان محیط زیست را برای فعالیت رعایت نکرده اند، اخطار گرفته اند.«

 در راسته بلورفروشان محله باغ آذری 
که به خیابان صابونیان معروف است، 
فروشگاه بلورفروشی »حسین چنگی« جای 
شــناخته شــده ای اســت. ایــن بازیگر 
پیشکسوت 66بهار از زندگی خود را سپری 
کرده و همراه با فرزندانش مسعود و موسی، 
به فروش صنایع شیشه و بلور مشغول است. 
اهالی هنوز نقش آفرینی او را در سریال ها و 
فیلم های سینمایی به یاد دارند، مثل آینه 
عبرت، چراغ های خاموش، بازنشســتگی، 
آذرخش، چند می گیری گریه کنی، بانوی 
کوچک، تهران120، هفت ترانه، مغازه آقای 
ساعتچی، شب برهنه، آوای فاخته، مانی و 
ندا، زیر چتر خورشید، عشق کافی نیست 
و... .  چنگــی، چگونگی رفتــار و ارتباط با 
مردم کوچه و بازار را ازخانواده اش آموخته 
اســت. او می گوید: »درقدیم سفره غذای 
همســایه ها یکی بود و اگر برای خانواده ای 
اتفاقی می افتاد، همســایه ها آســتین بالا 
می زدند و مشــکل او را حل می کردند. در 
خانه مــا هم به روی اهالی بــاز بود. پدرم 
»حاج یدالله« و مــادرم معروف به »خانم 
تاج« بسیار مهمان نواز و خونگرم بودند. اگر 

مهمان به در خانه همسایه ها 
می آمد و کسی در خانه 

نبود، اجازه نمی دادند 
در کوچــه و خیابان 
بمانند و آنها را به خانه 

پذیرایی  و  می آوردنــد 
می کردند. هنوز برخی 
از اهالــی، وقتی من را 
خیابان  و  کوچــه  در 
می بینند، برای شادی 
روح پدر و مادرم دعا 
می کنند که برای من 

ارزش  بــا  خیلی 
است.«

ابوذر چهل امیرانی
دبیر تحریریه

اجرای 67پروژه کوچک مقیاس در شهرری 
شهردار منطقه20 از اجرای 67پروژه کوچک مقیاس و محله ای 
در شــهرری خبر داد. »فرهاد افشــار« در دومین جلســه شورای 
معاونان و مدیران شهرداری منطقه20 گفت: »با اختصاص بودجه 
معین به محله های منطقه20 و ابــلاغ 67پروژه محله ای، اجرایی 
کردن شعار عدالت در شهر محقق خواهد شد.« وی افزود: »با توجه 
به ابلاغ دستورالعمل پروژه های کوچک مقیاس سال جاری از سوی 
شهرداری تهران، با اختصاص بودجه معین به 20محله این منطقه، 
67پروژه کوچک مقیاس و محله ای اجرایی خواهد شد. این پروژه ها 
با کمک دفاتر توســعه محله ای و شــورایاران براساس نظرسنجی 
از شــهروندان احصا و پس از اولویت بندی از ســوی معاونت های 
تخصصی شــهرداری منطقه به معاونت های تخصصی شــهرداری 
تهران ارسال شد. خوشبختانه پس از تأمین اعتبارات لازم هم، 67پروژه کوچک مقیاس برای 
اجرا به منطقه ابلاغ شد.« شهردار منطقه20 در ادامه بر اهتمام هرچه بیشتر همه معاونت ها 
برای انعقاد قراردادهای ضروری و اجرایی کردن پروژه های کوچک مقیاس و محله ای در تمامی 

محله ها و ارتقای رضایتمندی شهروندان تأکید کرد.

زیباسازی هنرمندانه مکان های عمومی
بانوان و دختران هنرمند با طراحی و اجرای فعالیت های هنری، 
به زیباسازی فضای بصری منطقه می پردازند. »اکرم مقدم« مسئول 
امور بانوان شهرداری منطقه17 با بیان این خبر گفت: »دختران و 
بانوان هنرمند علاقه مند به فعالیت های داوطلبانه بر روی دیوارهای 
داخلــی مکان های عمومی منطقه آثار هنری خلق می کنند.« وی 
افزود: »در ایجاد این دیوارنگاره ها از هنرهای نقاشــی، خط، کاشی 
شکسته و... استفاده و تصاویری با موضوعات مختلف بر روی دیوارها 
ترسیم می شود.« مقدم هدف از این برنامه را ایجاد تعلق محله ای و 
زیباسازی فضای بصری محله ها خواند و ادامه داد: »نمونه ای از این 
آثار هنری دسته جمعی بر روی دیوارهای داخلی شهربانوی منطقه 
نقش بســت که ترکیبی از هنر نقاشــی و کاشی شکسته بود و به 
موضوع »دختر و خانواده« اشاره می کرد.« به گفته وی لوازم اجرای کار از سوی اداره امور بانوان 
در اختیار بانوان هنرمنــد داوطلب قرار می گیرد و فضاهای داخلی مکان هایی مانند مدارس، 

هنرستان ها و... تزیین می شوند. 

4  میز خبر
محله از منطقه18 در طرح بازپیرایی 
و زیباسازی قرار گرفت. در این طرح 
قرار است معابر محله های تولیددارو، 

حسینی فردوس، ولی عصر)عج( 
شمالی و بهداشت با هدف بهبود 

سیمای شهری مناسب سازی و 
فعالیت هایی همچون بهسازی، 

آسفالت، جدول گذاری، رنگ آمیزی 
در آنها انجام شود. 

6
سرعتکاه آسفالتی با هدف افزایش 
ایمنی و کاهش تصادف ها در معابر 

پیرامونی رینگ بوستان بزرگ ولایت 
نصب شد.

200
نفر از افراد دارای معلولیت مؤسسه 

نیکوکاری رعدالغدیر برای بررسی 
سلامت جسمی و پیشگیری از شیوع 
ویروس کرونا غربالگری شدند. از 

آنجا که افراد دارای معلولیت جسمی 
و حرکتی از گروه های حساس و در 
معرض ابتلا هستند، این مجموعه 
با همکاری وزارت و مرکز بهداشت 
غرب تهران به غربالگری توان یابان 

اقدام کرد.

دبیر شوارایاری محله شکوفه:
در انتظار راه اندازی 

پاتوق محلی
در  پاتوق  راه اندازی 
محله شــکوفه یکی از 
اهالی  مهــم  مطالبات 
اجرای  که  است  محله 
حمایت  نیازمنــد  آن 

مسئولان است. 
دبیر شوارایاری محله شکوفه با بیان این 
موضوع گفت: »این درخواست از سال1398 
عنــوان شــده و بــا پیگیری هــای اعضای 
شورایاری و مدیریت شهری منطقه قرار شد 
این پاتوق در خیابان لقمان جنوبی، خیابان 
رازی ساخته شود که متأسفانه با وجود چند 
معارض این طرح فعلًا متوقف شــده است. 
درخواست ما از مسئولان توجه مجدد به این 

موضوع و رفع این مشکل است.« 
»ســیدغلامرضا صفــوی« در ادامــه به 
مشکلات برخی شــهروندان برای دسترسی 
به خطوط اتوبوســرانی عبدل آباد ـ نازی آباد 
و عبدل آبــاد ـ مترو علی آباد اشــاره کرده و 
افزود: »ایــن 2خط در ســال96 از خیابان 
لقمان به خیابان بخشنده انتقال داده شدند 
که متأســفانه نارضایتی ساکنان به خصوص 
سالمندان و افراد کم توان را به همراه داشته 
اســت. انتقال مجدد این خطــوط به محل 
سابقشــان یکی از تقاضاهای مهم ســاکنان 
این محله اســت کــه امیدواریم مورد توجه 

قرار گرفته و اجرایی شود.«

شورایاری
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امروزه مســئولان شــهری کمتر به 
اجــرای پروژه هــای کلان در محله ها 
و مناطــق می پردازنــد کــه دلایــل 
متعــددی دارد، از جملــه اینکــه این 
پروژه ها هزینه های هنگفتی به شــهر و 
شــهروندان تحمیل می کند و از سوی 
دیگــر ممکن اســت به دلیــل تمرکز 
مسئولان به اجرای چنین طرح هایی، از 
نیازهای شهری و مشکلات کوچک، اما 

مهم شهروندان غافل شوند. 
البتــه این به معنای تعطیلی تمامی 
کارهــا و پروژه هــای بــزرگ پایتخت 
این  درصــورت ضــرورت،  و  نیســت 
طرح هــا نیز اجرا خواهد شــد. اجرای 
پروژه های کوچک مقیاس که به برنامه 
اصلــی شــهرداری های مناطق تبدیل 
و ابلاغ شــده، براساس ســند توسعه 
محله هــا و مطالبــات مردمــی انجام 
می شــود که پیش از ایــن با مطالعات 
کارشناســی و نیازسنجی های محله ای 
و با در نظــر گرفتن درخواســت های 
شهروندان تدوین شده است که منجر 
به اتفاق هــای مثبت محلی برای ایجاد 
سند اجتماعی و فرهنگی در محله ها و 

مناطق می شود. 
با اجرای پروژه های کوچک مقیاس، 
مشــکلات و نیازهــای خــرد محله ها 
شناســایی و رفع می شــود که گرچه 
کوچک به نظر می رســند و هزینه های 
کمتری می طلبند، اما منجر به رضایت 

شهروندان می شوند. 
به عنــوان نمونــه، شــاید تملک و 
تخریب یک ســاختمان معارض و کم 
مســاحت در یک محله کوچک به نظر 
برســد، ولی این کار ضمن زیباســازی 
محله و افزایش رفاه همســایه ها، منجر 
به جلوگیــری از ترافیک در یک معبر 
می شــود که روزانه صدها خــودرو از 
آن عبــور می کنند و آنها نیز از مزایای 
ایــن کار بهره خواهند بــرد. نمونه این 
کار تخریب پاســاژ توحیــد که گرچه 
مساحت کمی از آن در خیابان شکوفه 
قرار داشــت، اما معضلات زیادی برای 
همســایه ها و راننــدگان عبوری ایجاد 

کرده بود. 
برای نشــان دادن اهمیــت اجرای 
پروژه هــای کوچک مقیاس در محله ها 
و همراه شدن شــهروندان در این کار 
لازم اســت جلســات و کارگاه هــای 
توجیهی در ســراهای محلــه با حضور 
شــورایاران برگزار شــود تا مسئولان 
مربوطــه راهبردهای پروژه ها را تدوین 
کنند و آنهــا نیز به عنــوان معتمدان 
محله، شهروندان را برای اعلام مناسب 
نیازهای کوچک مقیاس و محلی خود 

به مسئولان توجیه کنند. 
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مطالبه 30ســاله اهالی محل بالاخره 
به سرانجام رســید. بعد از اجرای فرایند 
عقب نشــینی و تخریب پاســاژ توحید، 
40درصد از مساحت آن به عرض خیابان 
شــکوفه اضافه شــده اســت. در ساعات 
نیمروزی، ترافیک خیابان شکوفه روان تر از 
همیشه به نظر می رسد. دورتا دور مخروبه 
پاساژ با موانع آبی رنگ پوشانده شده است. 
چند کارگر کلنگ به دست گرفته اند، در 

ارتفاع ایستاده و در حال تخریب بخش های باقیمانده 
ســاختمان هستند. بیشتر کاســبان و اهالی محل با 
خوشــحالی از عریض شدن خیابان شــکوفه و رفع 
یــک معارض نازیبا حرف می زنند. گروهی بی کلام به 
تماشــا ایســتاده اند و برخی هم حین گلایه از گرد و 
غبار حاصل از تخریب، درخواســت دارند تا این طرح 
هرچه زودتر به پایان برسد. »رحمان صفرپور« با اشاره 
به گذشــت 40سال از نخستین روز سکونتش در این 
محله می گوید: »این محدوده در گذشته محل فروش 

آهن آلات بود و سال1359 
به پاساژ تبدیل شد. از 
زمان تعریض خیابان 
شکوفه زمان زیادی 

می گذرد، 

اما این ســاختمان به عنوان معارض باقی 
مانــده بود و به دلیل همســایگی با بازار 
شهید احسانی مشکلاتی همچون ترافیک 
و پیــرو آن درگیری و تصادف های زیادی 
را به همراه داشــت.« او ضمن قدردانی از 
اقدام اخیر شــهرداری منطقه می گوید: 
»ســرعت آغاز طرح خیلی خوب بود، اما 
روند آن کمی کند شده است. درخواست 
ما از مســئولان این است که نه تنها برای 
رفاه حال اهالی محل، بلکه به خاطر کاســبان پاساژ، 
طرح را با سرعت بیشتر و مدت زمان کمتری به پایان 

برسانند.«
درســت  پیرمــردی 
و  ایستاده  پاساژ  روبه روی 

نظاره گر فعالیت کارگران 
است که سراغش 

می رویم. 

نگاه

گفت وگو

نگاه

خوشحالی معلولان 
از تعریض معبر

همیشه عبور از این بخش از 
خیابان شکوفه برای من و امثال 
من یک معضل بزرگ بود. اقدام 
اخیر شــهرداری منطقه در رفع 
این مشــکل آنقدر برای اعضای 
کانون معلولان خوشــایند بود 
که خود را ملــزم به قدردانی از 

شهردار منطقه می دانستیم. 
این بخشــی از صحبت های 

»محمد مافی« دبیــر کانون معلولان منطقه19 
اســت که به نیابت از دبیران محله ها و اعضای 
کانون معلــولان می گوید: »این راه باریک بارها 
موجب زمین خوردن من و دوســتانم شده بود. 
برای رد شــدن از این محدوده باید سختی های 
زیادی را تحمل می کردیم. خوشبختانه با اجرای 
این طرح و تخریب پاساژ،  تردد برای ما معلولان 
هم آسان تر شــده است.« مافی عقیده دارد که 
شــهرداری منطقه 19 نگاه ویژه ای به برآورده 
کردن خواسته های توانیابان و معلولان دارد. در 
مدت زمانی که با این مجموعه در ارتباط هستیم 
در گفت وگوی چهره با چهره و نزدیک با شهردار 
و معاونانش از کمبودها و کاســتی هایی که در 
محله ها با آنها مواجه هســتیم سخن گفتیم و 
هربار شاهد رسیدگی و توجه آنها بودیم. حقیقت 
امر این اســت که در طول چند دهه گذشــته 
بستر سازی لازم برای حضور معنادار معلولان در 
شهر و در اجتماع ایجاد نشده و یا بهتر بگوییم 
کمتر مورد توجه بوده اســت و اکنون مدیریت 
شهری کنونی باید این کم و کاستی ها را جبران 

کند که انصافاً درحد توان در تلاش هستند.

شهردار منطقه19 از نتایج تخریب »پاساژ توحید« می گوید

راه باز شد، امنیت و آرامش برگشت
از  بعد  این معضل مهــم چطور   رفع 

30سال انتظار محقق شد؟ 
از نخستین روز آغاز فعالیت مدیریت شهری 
دوره پنجــم، یکی از مطالبات جدی مردم، 
و... بحث عقب نشینی  شورایاران، تشکل ها 
پاســاژ توحید بود. طــرح تعریض خیابان 
شکوفه از ســال1370 اجرا شد و به دلیل 
مشکلات تملک و مسائل دیگر، 
عقب نشــینی این پاساژ اجرا 
نشــده و تعریض این بخش 
از خیابان ناقــص مانده بود. 
ما در ابتدای فعالیت سعی 
کردیم با برگزاری جلسات 
مشــترک بــه توافقــات 
با  هماهنگی  بــرای  لازم 
سازمان ســرمایه گذاری 
مردمی  مشارکت های  و 

شــهرداری تهــران و اخذ مصوبه بــرای جذب 
ســرمایه گذار و انجام توافق با مالکان برسیم. در 
این میان علاوه بر طرح تعریض خیابان، براساس 
بند14 ماده55 قانون شــهرداری ها در خصوص 
رفع خطــر از ســاختمان های واقــع در معابر 
عمومی، موضوع دیگری هم مطرح شد. همچنین 
گزارش هایی هم ازدستگاه های مسئول و نظارتی، 
ســازمان های مدیریــت بحران و آتش نشــانی، 
مؤسســه ژئوتکنیک و مهندسان مشاور مبنی بر 
ناایمن بودن ســاختمان این پاســاژ به دستمان 
رســید. اخطارهای لازم مبنی بــر ناایمن بودن 
ساختمان پاســاژ به مالکان داده شد و به دلیل 
قدمــت زیاد و احتمال ریزش، امکان بازســازی 
این پاســاژ هم وجود نداشت و بیم آن می رفت 
که حوادث بزرگی همچون پلاســکو و کلینیک 
مهر ســینا مجدداً تکرار شود. درنهایت با اسناد 
و مدارک موجود و همچنین توافق سرمایه گذار 

و مالکان، پاســاژ تخریب شده و این طرح بعد از 
30سال انتظار 19تیر امسال به اجرا درآمد. 

 با اجرای این طــرح چقدر به عرض 
خیابان شکوفه اضافه می شود؟ 

مســاحت کل پاســاژ 462متر بود که حدود 
40درصد از آن یعنی 165متر جزء طرح تعریض 
بوده و به عرض خیابان شکوفه اضافه شده است. 
 وجود این پاســاژ چه معضلاتی را به 

همراه داشت و تخریب آنچه مزایایی دارد؟ 
بیرون زدگی پاساژ معضلات جدی برای مردم 
داشت. این پاساژ بخش زیادی از خیابان شکوفه 
را اشــغال کرده بود و خصوصاً در ساعات پایانی 
روز، تعطیلات و شب های عید ترافیک سنگینی 
را همراه داشــت. ناایمن بودن ســاختمان این 
پاســاژ هم عامل مهم دیگری بــرای اجرای این 
طرح محسوب می شد. با تخریب و نوسازی پاساژ 
توحید، ضمن بازگشایی خیابان شکوفه و تسهیل 

پاسخ به درخواست 
30ساله اهالی

اعضــای شــورایاری محله 
عبدل آباد در تحقق این خواسته 
نقش به سزایی داشته اند. بارها 
این موضوع را در جلســه های 
متعدد مطرح کــرده و اجرای 
هرچه سریع تر آن را از مسئولان 

مطالبه کرده اند. 
دبیر  محمــدی«  »رمضان 
شــوارایاری محلــه عبدل آباد 

بــه نیابت از دیگر اعضای شــورایاری محله با 
ابراز خوشــحالی از جلب رضایت اهالی محله 
می گوید: »طرح تخریب پاساژ توحید و تعریض 
خیابان شکوفه از حدود 30سال پیش تاکنون 
تصمیم گیرندگان  و  شــورایاران  شــهرداران، 
زیادی را پشــت سر گذاشت و تاکنون اقدامی 
برای آن صورت نگرفته بود، اما با پیگیری های 
اخیر مسئولان شــهرداری منطقه، بالاخره به 
ثمر نشســت.« محمدی با اشاره به اینکه این 
ساختمان به یک معضل ترافیکی و شهرسازی 
تبدیل شده بود، می گوید: »اجرای این طرح نه 
تنها به یک معضــل ترافیکی در منطقه پایان 
داده اســت، بلکه در آینــده ای نزدیک جنبه 
بصری بهتری برای این محدوده تجاری ایجاد 
خواهد کرد و ایمنی اهالی محله و شاغلان در 

این پاساژ را هم ارتقا خواهد داد.« 

محمد مافی 
دبیر کانون معلولان 

منطقه19

رمضان محمدی 
دبیر شوارایاری 
محله عبدل آباد

  اجرا شــدن یکی از خواسته های مهم 
بدون  انتظار،  30ســال  از  بعد  مردم 

و  بی دریغ  زحمات  نشــانه  شک 
موفقیت مسئولان فعلی شهرداری 
منطقه19 است. برای آگاهی از چند 

و چون اجرای این طرح، 
پای صــحبت های 
 » کلــی تو علی  «
منطقه19  شهردار 

می نشینیم. 

منطقه19

در   تردد شــهروندان به ویژه خودروهای امدادی، 
امنیت جانی کســبه، خریداران و شهروندان نیز 

تأمین می شود. 
 لطفاً توضیحاتی درباره شکل و تعداد 
واحدهایی که قرار اســت در زمین پاســاژ 

توحید ساخته شود، بدهید. 
حــدود 60درصــد از زمین به عنــوان بخش 
باقیمانــده از طــرح، به ســاخت پاســاژ جدید 
اختصاص داده شــده است. این پاساژ در 2طبقه 
زیرزمین و 5طبقه ارتفاع ســاخته می شــود که 
64واحد آن تجاری و 20واحد اداری خواهد بود. 
 ســاخت پاســاژ جدید چقدر طول 

می کشد؟ 
تخریــب اولیه با اســتفاده از دســتگاه های 
ســنگین طی یک روز انجام شــد، اما مابقی به 
دلیل ملاحظات ایمنی و همجــواری با بناهای 
اطراف، باید به صورت دســتی تخریب شــده و 
تحویل ســرمایه گذار شــود. امیدواریم براساس 
تعهدات سرمایه گذار، طی 2سال تا 2سال و نیم، 

پاساژ جدید به بهره برداری برسد. 
 پاساژ زنجانی یکی دیگر از پاساژهای 

منطقه است که به عنوان ساختمانی ناایمن از 
آن یاد می شود. تدبیری برای رفع این معضل 

اندیشیده اید؟ 
بله این پاســاژ هم یکی از پاساژهای ناایمن 
ناحیه یک است. طی چند روز اخیر از آن بازدید 
داشته ایم و به مغازه های داخل پاساژ ابلاغیه داده 
شــده و رفع این معضل هم در دستور کار قرار 

گرفته است. 
 چه طرح های مهم دیگری در حال اجرا 
هستند یا قرار است در سال جاری اجرا شود؟ 
با برگزاری 9جلســه تخصصی در محله ها، در 
مجموع 336مسئله شناسایی شده که از بین آنها 
145پروژه کوچک مقیاس تعریف و تأیید نهایی 
شده اســت. برای مثال، ایجاد دسترسی خیابان 
گل آرا به بزرگراه شهید چراغی به عنوان یکی از 
طرح های اولویت دار توسعه محلی عبدل آباد است 
که پس از کســب مجوزهای قانونــی و با هدف 
کاهش ترافیک و خــروج خودروها از این محور 
اجرا می شود. بحث ساماندهی گلفروشان بزرگراه 
شهید هاشــمی هم از طرح های مهم و نیازمند 
پیگیری است که علاوه بر سوء استفاده از کودکان 

کار، ترافیک سنگین و بعضاً بر اثر هجوم گلفروشان 
به محدوده بزرگــراه، تصادفات را به همراه دارد. 
مجوزهای قانونی برای جمع آوری و ســاماندهی 
این گلفروشان دریافت شده و به زودی در دست 
اجرا قرار خواهــد گرفت. موضوع مهم دیگر بازار 
خیابان خلازیر اســت. 70واحد فروش و گاراژ در 
این خیابان شناسایی شده اند. باتوجه به اینکه این 
محدوده جزء »پهنه جی« اســت و باید به فضای 
ســبز عمومی و پارک تبدیل شود، اما متأسفانه 
موقوفه این محدوده را اجاره داده و به عنوان اموال 
تجاری مورد بهره برداری ضایعات فروشــان قرار 
گرفته است. در گام نخســت تلاش می کنیم تا 
فروشندگان ضایعات تغییر صنف بدهند. گام دوم 
در صورت یافتن ســرمایه گذار، تملک جدی این 
محدوده اســت. بهترین حالت این است که یکی 
از اراده یا پشــتوانه های حاکمیتی در این قضیه 
ورود پیدا کند تا موقوفه اجاره نامه هایش را ابطال 
کنــد و به عنوان زمین کشــاورزی قیمت گذاری 
کنیم. این درحالی است که اراضی این خیابان را 
بــه فضای تجاری و انبار تبدیل کرده اند و قیمت 

زمین برای ورود سرمایه گذار خیلی بالاست. 

  حکم تخریب پاساژ 40ساله توحید بعد از سال ها انتظار بالاخره اجرایی شد. 
ساختمانی که باوجود تعریض خیابان شکوفه از 30سال پیش هنوز عقب نشینی 
نشده بود و فرسودگی و ایمنی محدودش ضرورت اجرای این طرح را دوچندان 
می کرد. تخریب پاســاژ توحید و تعریض کامل خیابان شکوفه بارها از سوی 
همه شهرداران این منطقه به ساکنان وعده داده شده بود، اما در این سال ها 
هیچ اقدامی صورت نگرفتــه بود و در نهایت با پیگیری های مدیریت کنونی 
شهرداری منطقه19 چندی پیش شاهد به ثمر نشستن آن شدیم. درحالی که 
کاهش ترافیک، تصادف ها و جلوگیری از تکرار حوادث بزرگی همچون پلاسکو 
و کلینیک سینا مهر شمیران و... جزء مهم ترین اهداف این طرح اعلام شده اند، 
برای بررسی وضعیت فعلی آن ضمن تهیه گزارش مردمی از اهالی و کاسبان 

این محدوده، پای صحبت »علی توکلی« شهردار منطقه19 هم می نشینیم.

زهرا بلندی

با تخریب بنای فرسوده و معارض 
پاساژ توحید در محله عبدل آباد

شــکوفه
لبخند می زند

»فرامــرز وثیقــه« یکی از 
مالکان این پاساژ است. او با 
بیان اینکه از 38سال پیش 
در این پاساژ مشغول به کار 
بوده است، می گوید: »به هر 
حال باوجود فرسودگی پاساژ 
و قرارگیری در طرح تعریض، 
باید این کار انجام می شــد. 
خوشــبختانه با اجرای این 
طرح ترافیک محله کمتر شده و ایمنی پاساژ توحید 
هم بیشــتر خواهد شد.« او با اشاره به توافقی که بین 
مالکان و ســازنده صورت گرفته می گوید: »قرار است 

طبق قرارداد بعد از 30ماه واحدهای نوساز به 
مالکان ارائه شود.« 

 اجرای مقدمات بعد از تعریض 
بــا تخریب ایــن ملک معــارض و 
قدیمی، به عرض خیابان شکوفه اضافه 
شــده اســت، اما انگارهنــوز برخی از 
شهروندان این موضوع را باور نکرده اند. 
بــا پارک خودروهایشــان در تورفتگی 
ســابق پاســاژ، عملًا از کارایی عرض 

اضافه شده کاسته اند. 
»بهرام اســدی« بیش از 30ســال 

اســت که به عنــوان راننــده تاکســی در محله 
عبدل آباد فعالیت می کنــد و به خوبی در جریان 
مشکلات این محدوده قرار دارد. او ضمن قدردانی 
از مســئولان به خاطر تخریب پاســاژ توحید که 
تأثیر به سزایی در کاهش بار ترافیکی و 
تصادف های محله و حتی منطقه داشته 
است، با اشاره به خودروهای پارک شده 
در این محدوده می گوید: »بســیاری از 
رانندگان طبق عادت هنوز خودروهای 
خود را اینجا پارک می کنند. کاش برای 
رفع این معضــل هم اقداماتی همچون 
نصــب تابلوی پارک مطلقــاً ممنوع یا 

حضور نیروهای راهور اجرا شود.«
»عظیم محمودی« یکی از کاســبانی 
قدیمی محله عبدل آباد اســت 
که ضمن اعلام رضایت 
این طرح  اجرای  از 
»این  می گویــد: 
درخواســت 
ما  کهنه 

از شــهرداران مختلف بود که بالاخره 
بــا پیگیری های خوب شــهردار فعلی 
منطقه به ثمر نشســت.« محمودی با 
اشاره به همســایگی خیابان شکوفه با 
بازار شهید احســانی و خیابان بدر که 
به بازارهــای محلی تبدیل شــده اند، 
می گوید: »همه روزه هزاران نفر برای 
خرید به اینجا می آیند. با این حجم از 
جمعیت به خصوص در ســاعات پایانی 
روز و روزهــای پایانی هفته، این بخش از خیابان 
به دلیل وجود پاســاژ توحید، باریک و کاملًا قفل 
می شد. خوشبختانه تخریب پاساژ تا حد زیادی در 

رفع این مشکل مؤثر بوده است.«
یکی  عزیــزی«  »زهرا 
دیگر از کاســبان خیابان 
وضعیت  درباره  شــکوفه 
ایــن محــدوده قبــل از 
می گوید:  پاســاژ  تخریب 
که  بود  زیادی  »سال های 
با تعریض خیابان شکوفه، 
توحید  پاساژ  عقب نشینی 
هم مطرح شــده بود، اما 

با عــدم اجرای آن، کم کم ایــن محدوده به یکی 
از گره های مهم ترافیکی منطقه تبدیل شــد. این 
ساختمان فرســوده، هم راه خیابان را بسته بود و 
هم امکان داشــت فجایعی همچون پلاسکو را به 
بار بیاورد.« عزیزی از تلاش های شــهردار منطقه 
برای اجرای این طــرح قدردانی کرده و می گوید: 
»به هرحــال این طرح هم مانند هر طرح عمرانی 
دیگر آلودگی صوتی و گرد و غبار به همراه دارد، 

اما امیدواریم با سرعت بخشیدن به کار، 
بنایی  هرچه زودتر شــاهد ساخت 

نوساز در اینجا باشیم.«

بهرام اسدی 
هم محله ای

فرامرز وثیقه 
از مالکان این پاساژ

رحمان صفرپور 
هم محله ای

زهرا عزیزی 
هم محله ای

عظیم محمودی 
هم محله ای
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»محمدرضا کریمــی«، »فاطمه رجبــی«، »مونا 
رخشــانی«، »مجتبی فتح الهی« و»النــاز علیزاده« 
اعضای اصلی این پایگاه خبری هســتند و سرزندگی 
و پویایی ویژگی بارز آنهاســت. دور از هیاهوی شهر و 
فارغ از دلمشغولی های زندگی، فرصتی برای بیان افکار 
خود به دســت آورده اند. خلاقیت و نبوغ ادبی از ســر 
و کولشــان بالا می رود. با لغات و کلمات چنان جمله 
می سازند گویی شاعری قهار و نویسنده ای چیره دست 
هستند. ستون و سقف آثار ادبی شان که بیشتر روایت 
اتفاقات و رویدادهای شهری و اجتماعی محله هاست، 
با ملات شــوق و علاقه ساخته و پرداخته شده و ذهن 
مخاطبــان را با خــود همراه می ســازد. پایگاهی که 

تعدادی از محصلان منطقه16 توانسته اند 
علاقه و اســتعداد خود را در نویسندگی و 
خبرنویسی نشــان دهند و در همان حال 
در   آبادانی و شور و نشاط شهر و محله شان 

تأثیرگذارباشند. 

 45 نفر عضو برای شروع خوب
زمزمــه راه انــدازی پایــگاه خبــری 
منطقه16 اواخرســال گذشــته به گوش 
اهالی رســید که با وقوع بحران ویروس 
کرونا و ایجاد شرایط فوق العاده در تهران 
و همچنیــن اجرای طــرح فاصله گذاری 
اجتماعــی با کمی تأخیر انجام شــد، اما 
این گروه از دانش آموزان که بیشــتر آنها 
دارای معدل بــالا و در مدارس نمونه از 
جمله شــاهد، رشد و علامه حلی درحال 

تحصیل هســتند و پیش از این تجربــه فعالیت در 
گروه هــای اجتماعــی مجــازی محلی را داشــتند، 
توانستند از توانمندی خود برای پربار شدن مطالب و 
گزارش های این پایگاه خبری به نحو مطلوب استفاده 
کننــد. »الناز علیزاده« از بانوان فعال در حوزه خبر و 
رسانه عنوان می کند: »راه اندازی پایگاه خبری محلی 
به همین راحتی نیست. پایگاه خبری منطقه16 هم 
فراز و نشیب بســیاری را طی کرده تا به این مرحله 
برســد و صد البته که نقش شهرداری در این زمینه 
بســیار پررنگ اســت. ماجرای شــروع به کار پایگاه 
خبری منطقه16 هم در نوع خود جالب بوده است. با 
همکاری شهرداری چند بنر اطلاع رسانی در محله ها 
نصــب و از طریــق شــبکه های مجازی 
محلی، شــهروندان در جریان این رویداد 
قرار گرفتند. پس از چند روز 45نفر برای 
عضویت و همکاری با ایــن پایگاه اعلام 

آمادگی کردند که شروع خوبی بود.«
دانش آموزان  از  کریمی«  »محمدرضا 
منطقــه 16 با بیــان اینکه ایــن پایگاه 
خبری شعبه دیگری در منطقه16 ندارد، 
درباره نحــوه فعالیت آن چنین می گوید: 
»اعضــا به 2گــروه اصلی تقســیم بندی 
شــده اند. افرادی که پــای ثابت محافل 
خبــری هســتندکه تعداشــان بین 25 
تا 30نفر اســت و وظیفــه رصد روزانه و 
گزارش فوری رویدادها و اتفاقات شهری 
و اجتماعی را در محله ها برعهده دارند و 
گروه دوم، شهروندان علاقه مندی هستند 

رومینا اهل کارهای گروهی نبود و دوســت داشــت روی 
موضوعات مورد علاقــه اش به تنهایی مطالعه و آزمایش کند. 
ولی شمیم ترجیح می داد فعالیت های علمی خود را با همفکری 
و همکاری گروهی انجام دهد. اتفاقی که در یکی از کارگاه های 
درس علوم تجربی افتاد، باعث شد آنها یک تیم را تشکیل دهند: 
آن روز لوله آزمایش از دســت شمیم افتاد و شکست، وقتی او 
کلافه و ناراحت خرده های لوله آزمایش را به طرف سطل زباله 
می برد، با رومینا برخورد کرد و دوباره خرده شیشه ها نقش زمین 
شــدند. در حال جمع کردن دوباره آنها، رومینا سعی می کرد 
کلافگی شمیم را کم کند. بعد از آرام شدن شمیم، سر حرفشان 
باز شد و آزمایشــات را دوباره با هم تکرار کردند. این همکاری 
به مذاق هر2همکلاســی مزه داد و پس از آن در آزمایشــگاه از 
یکدیگر جدا نمی شدند. با شروع دوره ثبت نام جشنواره نوجوان 
خوارزمی، شمیم و رومینا نخستین دانش آموزانی بودند که برای 
شرکت در جشنواره داوطلب شدند. آزمون های گزینش را هم با 
موفقیت پشت سر گذاشتند، اما موقع تمرین و آزمایش هر روز 
یک دسته گل جدید به آب می دادند، یک روز ابزار آزمایشگاه را 

می شکستند و یک روز جوهر آبی متیل را روی زمین می ریختند، اما هر بار 
دبیر علومشــان خانم تیمورپور و مدیر مدرسه خانم حیدرپور به آنها روحیه 
می دادنــد تا باز هم با اعتماد به نفس و بدون نگرانی بریزند و بپاشــند و به 

آزمایشگاه ضرر و زیان بزنند، اما از آزمایشات علمی خود دست نکشند. 

 نتایجی درخشان 
حاصل این تلاش ها و مهربانی ها کسب رتبه ممتاز استانی در 

رشته آزمایشگاه پایه هفتم جشــنواره نوجوان خوارزمی بود. 
این موفقیت باعث شــد امسال هم این تیم پژوهشی موفق 

از نخستین گروه هایی 
باشــند کــه برای 
شــــــــرکت در 

جشــنواره ملی تبیان داوطلب می شوند. آنها تصمیم گرفتند 
برای شرکت در این جشنواره بر روی یک موضوع محیط زیستی 
تحقیق کنند. شــمیم و رومینا متوجه شــدند وجود فلزات 
ســنگین مانند کادمیوم باعث آلودگی خاک می شود و باید 
راهی پیدا کنند که این فلزات از خاک جدا شوند. آنها گیاهان 
آفتابگردان و شاهی را برای آزمایش انتخاب کردند و مدت ها به 
تحقیق بر روی خواص خاک و فلزات سنگین پرداختند. گاهی 
این آزمایشات به اندازه ای طولانی می شد که مجبور می شدند 
ســاعت ها پس از تعطیلی مدرسه در آزمایشــگاه بمانند و به 
تحقیق و مطالعه بپردازند. حاصل این پژوهش ها مقاله ای علمی 
با عنوان»گیاه پالایی، راهی برای حذف فلزات سنگین از خاک 
آلوده« بود که به مرحله اســتانی جشنواره تبیان راه پیدا کرد. 
مدیر مدرسه شمیم و رومینا را به پژوهش سرای امام هادی)ع( 
معرفی کرد تا با راهنمایی مســئولان و مربیان پژوهش سرا این 

مقاله علمی ـ پژوهشی را به نام خود به ثبت برسانند. 

 علایق متنوع دختران پژوهشگر 
در میان دلبستگی ها و علایق شمیم، تنها سرگرمی که برایش به اندازه 
کلنجار رفتن بــا موضوعات علمی جاذبه دارد، پرورش گیاهان و حیوانات 
اســت. او هر بار که همراه خانواده اش به منزلشــان در شــمال کشور سر 
می زند، یک حیوان جدید را به جمع حیوانات خانگی خود اضافه می کند. 
بوقلمون، غاز، اردک، قو و خوکچه هندی حیواناتی هســتند که شمیم در 
شمال پرورش می دهد و طوطی پاکوتاه، قمری چینی، مرغ عشق و عروس 
هلندی شمیم، منزل خانواده »فدائی« در تهران را به یک بازار پرنده فروشی 
شــبیه کرده اســت. »زینب رحیمی« درباره دخترش رومینا می گوید: »او 
پشتکار زیادی دارد و در هر کاری تا موفق نشود، از تلاش خسته نمی شود. 
رومینا از کودکی دوســت داشــت روی پای خودش بایستد و کارهایش 
را بــدون کمک دیگران انجام دهد. دختــرم علاوه بر پرداختن به علوم 
آزمایشگاهی و فعالیت های پژوهشی، برای یادگیری زبان انگلیسی هم 
زمان و انرژی زیادی صرف می کند و از4سالگی به آموزش این زبان 

پرداخته است.«

 به حمایت شرکت های دانش بنیان نیاز داریم 
مــادر رومینا دخترش را به وقت شناســی می شناســد 
و وقتی او امتحان یا برنامه ای دارد، خیالش آســوده اســت 
که رومینا ســر موقع از خواب بیدار می شود، غافل از اینکه 
هر روز صبح شمیم چشــم باز نکرده به سراغ گوشی تلفن 
مــی رود و تا رومینا را از رختخواب جدا نکند، کوتاه نمی آید. 
شــمیم و رومینا حالا یک گروه علمــی ـ تحقیقاتی تمام عیار 
شــده اند که طرح و ایده های محیط زیستی فراوانی در ذهن 
دارند، اما محدودیت های مالی و بودجه های پژوهشــی اندک 
مدرسه به آنها امکان پژوهش بر روی ایده هایشان را نمی دهد 
و امیدوارند با حمایت شرکت های دانش بنیان، فرصت به ثمر 
رساندن طرح های تحقیقاتی خود را به دست آورند. »زهرا 
مروتی« مدیر پژوهش ســرای امام هادی)ع( درباره این 
دانش آموزان پژوهشگر دبیرستان »متانت« می گوید: 
»شــمیم فدایی و رومینا امانــی در فعالیت های 
گروهی هماهنگی خاصــی دارند و ویژگی ها و 
توانایی های متفاوت شــان ســبب شده تیم 
علمی موفقی باشند. آنها در عرصه تحقیق 
و پژوهش راه درازی در پیش دارند که 
در پیمــودن آن نیازمنــد حمایت 
مســئولان آمــوزش و پرورش 

کشور هستند.«

  مدیریت شــهری منطقه 16 به افزایش وســایل ارتباط جمعی تأکید دارد و تــلاش می کند تا با ایجاد 
بسترهای لازم دامنه تعامل و ارتباط خود را با اقشارمختلف جامعه بیشتر کند. اهمیت این موضوع باعث 
شده تا نخستین پایگاه خبری مردم نهاد در شهرداری منطقه16 راه اندازی شود. مدیریت این پایگاه خبری 
را تعدادی از دانش آموزان فعال مدارس شاهد، رشد وعلامه حلی و تنی چند از دانشجویان رشته ادبیات 
فارسی و رشــته های مرتبط با حوزه علوم ارتباطات اجتماعی برعهده گرفته اند. راه اندازی و فعالیت این 
پایگاه خبری در ســاختمان مرکزی شــهرداری منطقه16 را بهانه ای قرار دادیم تا سری به آنجا بزنیم و 
اطلاعات بیشتری در این زمینه کسب کنیم. در ادامه از »پیمان پورنصر« شهردارمنطقه خواستیم از اهداف 

این طرح برای ما بیشتر صحبت کند. 

رضا نیکنام

راه اندازی پایگاه خبری منطقه16 
به همت دانش آموزان و دانشجویان 

محله تو مشت ماست!

منطقه16
که فقط در اوقات فراغت و زمان های آزاد خود با این 

پایگاه خبری همکاری می کنند.«

 شروع کار با نویسندگان علاقه مند 
همه اعضــای پایگاه خبری منطقه16 در ســنین 
نوجوانی و جوانی هســتند و همین باعث شده تا این 
پایگاه خبرســاز در حوزه مدیریت شهری برنامه های 
پرشــور و نشــاطی را دنبال کند. کوچک ترین عضو، 
9ســاله و بزرگ ترین آنها که 36ســال دارد، در کنار 
هم جمعــی را تشــکیل داده اند که اگر یــک روز از 
حال هم باخبر نباشــند، دلتنگ همدیگر می شــوند. 
این طور که »فاطمــه رجبی« عنوان می کند، بیش از 
80درصد افــرادی که با پایگاه خبری همکاری دارند، 
از دانش آموزان رشته ادبیات فارسی هستند و از دانش 
و مهارت نویسندگی خود برای بالابردن کیفیت متون 
ادبی و نگارش اصولی و انتشار درست اخبار در پایگاه 
خبری منطقه16 استفاده می کنند. به گفته این عضو 
فعال پایگاه، کارگاه های آموزشی خبرنویسی شهری، 
چگونگی سوژه یابی در محله ها، شیوه بارگزاری مطالب 
در پایگاه خبری و سایر شــبکه های مجازی، انتخاب 
تیتر جذاب، عکاسی شــهری و... از کلاس هایی است 
که شهرداری منطقه16 برای اعضای این پایگاه خبری 

برگزار می کند. 

 همه اهداف کوتاه مدت و بلندمدت یک پایگاه
فعالیت پایگاه خبری منطقه16 کاملًا حساب شده 
اســت، یعنی برنامه های آن برای رسیدن به اهدافی 
اســت که می تــوان آن را به 2بخــش کوتاه مدت و 
بلندمدت تقســیم بندی کرد. »مونا رخشانی« درباره 
برنامه های کوتاه مــدت این پایــگاه می گوید: »این 
مرحله شامل استعدادیابی و افزایش اعتماد به نفس 
اعضای پایگاه خبری اســت. در این مرحله به کمک 
اصحاب رســانه و نویســندگان مطالبی که در پایگاه 
خبری منتشر می شــود، مورد بررســی قرار گرفته 
و با اجمــاع و همفکری، نقاط ضعــف و قوت متون 
شناسایی و پس از ویرایش به آثاری حرفه ای تبدیل 
و منتشر می شــود. »مجتبی فتح اللهی« در تکمیل 
صحبت هــای این عضو فعال در پایگاه خبری منطقه 
16اضافــه می کند: »اهــداف بلندمدتــی که دنبال 
می کنیم، ایجاد محله ای آباد و پرنشاط است. اعضای 
پایگاه خبری منطقه16 با همکاری نزدیک با مدیران 
شــهری منطقه تلاش می کنند مشــکلاتی را که در 
محله ها می بینند، از طریق این رسانه منعکس کنند 
تا مســئولان دراسرع وقت پاســخگو باشند و به طور 
حتم بــا ادامه این برنامه، محله مــان هر روز آبادتر و 

پرنشاط تر می شود.«

شهردار منطقه16:
نیازمند مشارکت 

شهروندان هستیم
»مدیریت شــهر بــدون مشــارکت و 
همراهی شهروندان راه به جایی نمی برد.«

»پیمــان پورنصر« شــهردار منطقه16 
بابیــان این مطلــب می گویــد: »در دوره 
کنونــی، ابــزار و امکانــات مختلفــی در 
اختیارمان قرار گرفته تا میزان مشــارکت 
شــهروندان در اداره امور شــهر را افزایش 
دهیم. یکی از این ابزارهای کارساز و مؤثر، 
شــبکه های اجتماعی و منابع خبری بومی 
و محلی است که کوتاه ترین مسیر را برای 
اعلام مسائل مختلف شهری دراختیار دارند 
و با این کار قصد خدمت به شــهروندان و 
کمک به خدمتگزاران خــود در نهادهای 

مختلف از جمله شهرداری دارند.«
وی تأکیــد می کنــد کــه در انجــام 
هــر کاری، به ویــژه کار یک رســانه، باید 
تخصص و مهــارت افراد در خدمت اخلاق 
و مســئولیت قرار گیرد تا تأثیرگذار باشد. 
امروز  براینکه  تأکید  با  شــهردارمنطقه16 
بیش از همیشــه نیازمند مشــارکت مردم 
در اداره امــور شــهر و محله ها هســتیم، 
می افزایــد: »پایگاه خبــری منطقه16 بر 
پایه بهبود و افزایــش تعامل بین مدیریت 
شــهری و شــهروندان راه اندازی شــده و 
جالب اینکه قشــر دانش آموز گردانندگان 
اصلی این رســانه محلی هســتند. در این 
مدت بــا تعدادی از آنها به صورت حضوری 
یا شبکه های اجتماعی فعال در منطقه16 
آشنا شده ام. نخســتین ویژگی این بچه ها 
درک بالایی اســت که نســبت به مسائل 
شهری دارند. یادم هست نخستین گزارشی 
را که یکی از ایــن دانش آموزان در پایگاه 
خبری منعکس کرد، بازتاب خوبی داشــت 
و در ادامه با پیگیری این مشــکل محلی، 
از وقوع حادثه ای بزرگ جلوگیری شــد.« 
ماجــرا از این قرار بود کــه این دانش آموز 
از ترکیدگی یک لوله آب در محل زندگی 
خود خبر داده و آن را از طریق شــهرداری 
و اداره آبفا منطقــه16 پیگیری کرده بود. 
وقتی کارشناســان در محل حادثه حاضر 
شدند و شــروع به عملیات حفاری کردند، 
متوجه ایجاد گودال بســیار عمیق در زیر 
زمین شــدند که پیش از حفاری مشخص 
نبــود. این گــودال به مرور زمــان در اثر 
نشست خاک ایجاد شده بود و اگر به موقع 
شناســایی نمی شــد، امکان داشت هنگام 
عبور و مرور شهروندان یا خودروها ریزش 
کند و باعث ایجاد حادثه ای بزرگ شــود. 
ایــن دانش آموز  از  شــهرداری منطقه16 

تقدیر کرد.

80 درصد افرادی 
که با پایگاه 

خبری منطقه 16 
همکاری دارند، 
از دانش آموزان 

رشته ادبیات 
فارسی اند

  ویژگی ها و روحیات »  شــمیم فدائی« و »رومینا امانی« چندان شبیه هم نیســت، اما دسته گل هایی که در آزمایشگاه مدرسه به آب 
دادند، باعث شد حسابی با هم رفیق شوند. رفاقتشان هم ثمره های شیرینی داشت و افتخاراتی مانند رتبه ممتاز استانی رشته آزمایشگاه 
جشنواره نوجوان خوارزمی و ثبت مقاله علمی _ پژوهشی »حذف فلزات سنگین خاک با گیاه پالایی« در جشنواره ملی تبیان را برای آنها 

به ارمغان آورد. گزارش زیر نقل ماجرای دوستی و همکاری علمی این2نوجوان منطقه17 است: 

منطقه17

رابعه تیموری
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عک

نوجوانان پژوهشگر منطقه 17 
چشم انتظار حمایت مسئولان هستند

استعدادهای جوان در راه »تبیان«

نگاهی به فعالیت های بانوی فعال 
محله بلورسازی

این بانوی قهرمان
 منش پهلوانی دارد

چهره جنگنده، مصمم و جدی»سمیه ستوده« 
بــر روی تاتامــی کونگ فو به ســیمای مهربان و 
مادرانه اش در جمع کودکان محله هیچ شــباهتی 
ندارد. سرشــار از ایده و انرژی اســت و به مردم 
محله اش عاشــقانه خدمت می کند. سمیه ستوده 
از داوران و قهرمانان کشــوری و بین المللی رشته 
کونگ فو اســت. در رویه مربیگری استاد جوان، 
پایبندی بــه ارزش های اخلاقــی اهمیتی ویژه 
دارد و شاگردان خردســال و نوجوان او پیش از 
آموختن فنون کونگ فو، احترام به مربی، صداقت 

و قدرشناسی را می آموزند. 
درخشش شــاگردان ستوده در میدان رقابت 
با ورزشکاران نونهال مناطق برخوردار پایتخت، 
حضور موفق در مســابقات کشــوری و راهیابی 
آنها به مســابقات جهانی لهســتان گوشه ای از 
افتخارات ســتوده در کســوت مربیگری است. 
بانوی ورزشــکار محله بلورســازی که به عنوان 
وظیفه ای انسانی و شــهروندی در فرصت های 
مختلف خون اهدا می کند، به دلیل نذر اهدای 
خون هر ســاله در جوار حرم امام هشــتم)ع( 
عنوان »قهرمان انتقال خون« را از آستان قدس 

رضوی دریافت کرده است. 
دبیــر کانون اهــدای خون ســرای محله 
بلورســازی و شورایار این محله، برای سلامت، 
رفاه و نشــاط بانوان و کــودکان هم محلیش 
قدم های زیادی برداشــته و در مدارس، سرا و 
بوســتان های محله برنامه هــای ویژه ای اجرا 
می کند. پیش از شــیوع ویروس کرونا کافی 
بود ســمیه ســتوده در اطراف بوستان جهاد 
پیدا شــود تا بچه های محله با عجله و دوان 
دوان خود را به او برسانند و از شیشه خودرو 
به داخل آن ســرک بکشــند: »خانم ستوده 
برای ما مســابقه برگزار نمی کنی؟ این دفعه 
جایزه مســابقه چی هست؟ « ستوده به بهانه 
و مناســبت های مختلف کودکان و نوجوانان 
را در بوستان جهاد گرد هم جمع می کرد و 
برایشان مسابقه ای ورزشی یا آموزشی ترتیب 

می داد. 
او در دوران شــیوع ویــروس کرونــا با 
مراجعه به کاســبان صنوف مختلف و منزل 
شــهروندان به آموزش راه های پیشــگیری 
از انتقال بیمــاری کووید19می پردازد و با 
جمع آوری و رســاندن کمک های اهالی و 
خیّران به دســت نیازمندان محله وظیفه 
شهروندی خود در گذر از این بحران را به 

شایستگی انجام می دهد. 

  شمیم و رومینا: 
امیدوارند 
با حمایت 

شرکت های 
دانش بنیان، 

فرصت به 
ثمر رساندن 

طرح های 
تحقیقاتی خود را 

به دست آورند

شمیم فدایي
رومینا اماني 
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صفحه آرا
حسنی

وقتی از دفتر روزنامه که در شــمال تهران قرار گرفته 
80کیلومتر دور می شویم، تابلوی کوچک و رنگ و رو رفته 
روستای »قلعه محمدعلی خان« را در حاشیه جاده تهران ـ 
قم می بینیم، اما تا حدود 2کیلومتر جلوتر خبری از آبادی 
نیست. خیابان اصلی روستا که تعداد قابل توجهی خانه باغ 
در 2ســوی آن قرار دارند، طولانی و عریض است. آسفالت 
خیابان که لااقل چند دهه ســنگینی هیکل وسایل نقلیه 
را تحمل کرده، فقط به اندازه جاده ای باریک اســت. خانه 
باغ ها با یکدیگر فاصله زیادی دارند و زمین های خشــک 
میان آنها پر از بوته های خار و خاشاک و زباله است. بناهای 
خیابان تنوع زیادی دارند و در میان آنها ســاختمان های 
ســنگی و آجری تا خانه باغ های کاهگلی دیده می شــود. 
شاخه های درختان انار که حســابی قد کشیده اند، پشت 
دیوارهای کاهگلی باغ ها به زیبایی نشو و نما می کنند. در 
روستا سوپرمارکت و مغازه کوچکی هم وجود ندارد و اهالی 
مایحتاج روزانه خود را از روستاهای اطراف تهیه می کنند. 
مرد میانســالی که خودرویش تا خرخــره پر از خریدهای 
روزانه است، با اطلاع از موضوع گزارش به طرف ما می آید 
و می گوید: »دولت اگر می خواهد روســتاییان املاک آبا و 
اجدادی خود را رها نکنند و به شــهر نروند، باید مشــکل 
کمبود آب روســتا را حل کند. بسیاری از باغ ها و درختان 
روستا که ســال ها منبع درآمد صاحبانشان بودند، خشک 
شده اند. موفقیت طرح توسعه روستایی با نظارت قانون بر 
فعالیت بخش های مختلف روســتا و فراهم کردن امکانات 

میسر می شود.«

 دام هایی که سهم درختان را می بلعند
او تقسیم عادلانه آب روستا را یکی از راه های رفع مشکل 
کمبود آب قلعه محمدعلی خان می داند و می گوید: »این 
روستا 240سهم است و حقابه 3قنات روستا باید به صورت 
عادلانه میان این 240ســهم توزیع شود، اما چند گله دار 
عمده به جای خرید آب مصرفی احشام خود از این حقابه 
اســتفاده می کنند. آب این روســتا ظرفیت پرورش هزار 
و200رأس دام را دارد، ولــی در اینجــا ســالانه 7تا8هزار 
رأس دام پرورش پیدا می کند که به 3گله دار عمده روستا 
تعلــق دارند. آب باقی مانده قنات برای آبیاری باغ ها کافی 
نیســت و یک ماه طول می کشد تا همه قسمت های یک 
باغ ســیراب شود.« شبکه لوله کشــی آب آشامیدنی قلعه 
محمدعلی خان هنوز تکمیل نشده است. او می گوید: »ما با 

آنکه جزو بخش فشافویه شهرری هستیم، هنوز از داشتن 
آب آشامیدنی محرومیم و آب آشامیدنی خود را از فردیس 
می خریم. کســانی که توان خرید آب ندارند، از آب قنات 
که هفته ای 2بار باز می شود، استفاده می کنند. اینجا پر از 
ســگ های ولگرد است که گاهی داخل آب قنات می افتند 
و آب مصرفــی اهالی را آلوده می کنند.« زباله ها و ضایعات 
غذای شــب گذشــته اهالی پای درختان سرسبز حاشیه 
خیابان پخش و پلا شــده و سگ و گربه های ولگردی که 
در کوچه و خیابان روســتا رها هستند، به آسودگی دلی از 
عزا درمی آورند. مرد میانسال می گوید: »ما حتی زباله های 
خانگی خــود را به مراکز فردیس می بریــم تا در کوچه و 
خیابان روســتا پخش و پلا نشوند! در حالی که جمع آوری 
این زباله ها برای چند جوان شغل ایجاد و از مهاجرت آنها 

جلوگیری می کند.«

 هفت خوان های نفسگیر برای دریافت تسهیلات
استخر روستا کنار چشمه پایین دست قنات آب شیرین 
روستا قرار گرفته است. باغدارانی که نوبت آبیاری باغشان 
اســت، فلکه خروج آب استخر را می بندند تا پر آب شود و 
بتوانند زمین شان را سیراب کنند. روزهای سه شنبه و جمعه 
که قنات باز می شود، زنان روستا با دبه و گالن، آب ذخیره 

می کنند تا در طول هفته برای شست وشوی ظرف و لباس 
اســتفاده کنند. وقتی رخت های چرک انباشته می شود و 
آب ذخیره شده کفاف شستن شان را نمی دهد، زنان روستا 
بقچه های رخت چرک را روی چرخ دستی می گذارند و برای 
شستن آنها به پایین چشــمه قنات می آیند. دهانه پایین 
چشمه قنات چند متری پایین تر از سطح زمین قرار دارد و 
برای رسیدن به جوی آب کنار چشمه باید چند پله باریک و 
کوتاه طی شود. گاهی تعداد سگ های ولگرد روستا که برای 
نوشیدن آب به کنار چشمه می آیند به یک دسته می رسد. 
»نوشین دخت اینانلو« از دختران تحصیلکرده روستاست 
که در پایین چشــمه قنات مشغول شستن لباس است. او 
می گوید: »من دلم می خواهد در روســتای آبا و اجدادی ام 
بمانم و باغ انار خود را آباد کنم، اما در 9ماه گذشته 2بار باغ 
انار ما یخ زد و دولت هیچ کمکی نکرد. بیمه های روستایی 
منظم نیست و هر روز به بهانه ای قطع می شود. یک جوان 
روســتایی کاملًا دست تنهاست و مســئولان از آنها هیچ 
حمایتی نمی کنند.« اینانلو بــرای آبیاری قطره ای باغ انار 
خانوادگــی خود تقاضای وام کرده، اما هفت خوانی که جلو 
پایش گذاشتد، او را از پیگیری تقاضای وام منصرف کرده 
اســت. می گوید: »در طرح توسعه روستایی من و تعدادی 
از اهالی خواســتیم که از ما حمایت کنند تا در اســتخر 

روستا، پرورش ماهی دسته جمعی راه بیندازیم. راه اندازی 
مرغداری، پــرورش زالو و کاشــت زعفران هــم از دیگر 
طرح های خوداشتغالی بود که پیشنهاد دادیم. مسئولان هم 
این پیشــنهادها را تمجید و تأیید کردند، ولی در مرحله 
عمل از ما کمک و حمایتی نشد. هرچند سال یکبار عده ای 
از مسئولان به اینجا می آیند، مانور تبلیغاتی می دهند، چند 
عکس می گیرند و دیگر این طرف ها پیدایشــان نمی شود! 
جوانان روستا از این شرایط خسته و دلزده شده اند و هر روز 

جمعیت قلعه محمدعلی خان کمتر می شود.« 
صحبت های اینانلو ســردرددل »فرزیــن بیگدلی« را 
باز می کند. او فرزند رئیس شــورای اســلامی روستا است 
و می گوید: »برخوردهای برخی از مســئولان، اهالی را به 
عملکرد و حرف های اعضای شــورا هم بی اعتماد می کند. 
اعضای شورا از اهالی محل هستند و باید در مقابل مردمی 

که به وعده های مسئولان امید بسته اند، پاسخگو باشند.« 
»عشرت شــجاعی« یکی دیگر از بانوان روستاست که 
می گوید: »من در این اوضاع شــیوع ویــروس کرونا برای 
تزریق واکســن، 60هــزار تومان کرایه ماشــین پرداختم 
تا به خانه بهداشــت حســن آباد بروم. در حالی که خودم 
تحصیلات و دوره های مهارتی لازم برای خدمات بهداشتی 
را گذرانده ام. اگر در اینجا خانه بهداشــت راه اندازی شود، 
اهالی برای نیازهای بهداشــتی خود به شهر و روستاهای 
دیگر مراجعه نمی کنند و کسانی که در این زمینه مهارت 
و تحصیلات دارند، مشــغول کار می شــوند.« او از کمبود 
امکانات تفریحی روســتا گلایه می کنــد و می گوید: »در 
اینجا پارک و زمین بازی وجود ندارد، در حالی که چندین 
کیلومتر فضای خالی و بدون استفاده در روستا رها شده که 
می توان آنها را با گذاشتن چند تاب، سرسره و الاکلنگ به 
فضای بازی بچه ها تبدیل کرد. از آسفالت خیابان های روستا 
حدود 30سال گذشته و نه تنها آن را ترمیم نمی کنند، بلکه 

قسمت هایی از خیابان ها را که برای لوله کشی آب و فاضلاب 
تخریب شده، آسفالت نکرده اند.« 

 گذشته ای پررونق و تاریخی درخشان
روزگاری که تعداد مدارس پایتخت به تعداد انگشــتان 
دست هم نمی رســید، قلعه محمدعلی خان مدرسه آباد و 
پربروبیایی داشت که بســیاری از پیشینیان روستا در آن 
تحصیل کرده اند. از این مدرســه قدیمی فقط چند دیوار و 
ستون گلی شکسته باقی مانده و مهاجرت جوانان و کاهش 
جمعیت روستا سبب شــده صدای زنگ مدرسه جزئی از 
خاطرات دور کوچه و خیابان هــای قلعه محمدعلی خان 
شــود. بیگدلی می گوید: »دانش آموزان روستا با سرویسی 
که اداره آموزش و پرورش مهیا کرده، برای درس خواندن 
به مدارس حســن آباد می روند. اگر بــه جای فراهم کردن 
ســرویس مدرســه، از جوانان تحصیلکرده روســتا برای 
دایر کردن مدرســه و کلاس درس استفاده می کردند، از 
مهاجرت های روستا کاسته می شد.« او مهندس برق قدرت 
اســت و همراه پدر وبرادران تحصیلکرده اش در روســتای 
آب و اجدادی خود به دامداری مشــغول هستند. بیگدلی 
می گوید: »اغلب جوانان روستا تحصیلات دانشگاهی دارند و 

اگر به آنها میدان داده شود، می توانند روستا را آباد کنند.«
قنات مخروطی روســتا در فاصله کمــی از خرابه های 
مدرسه قدیمی روستا قرار گرفته است. دیواره های سنگی 
قنات که به دهانه ای آجرچین می رسد، گرمای تابستان را 
به خود راه نمی دهد و خنکای دلچســب و مطبوعی دارد. 
این قنات به 2چشــمه آب شور و شیرین تقسیم می شود. 
بیگدلی می گوید: »بزرگ ترها تعریف می کنند قدیم وقتی 
ماه رمضان با فصل تابستان همزمان می شد، مردم روزه دار 
روســتا در قنات جمع می شدند و در خنکای آب زلال آن 

ساعت ها گل می گفتند و گل می شنیدند.«

  وعده دادند در »قلعه محمدعلی خان« آنقدر شــغل های متنوع و مختلــف راه اندازی می کنند که هوای 
شهرنشینی به ســر هیچ یک از جوانان روستا نیفتد. حدود200نفر از مســئولان دولتی و مدیران شهری و 
روستایی و نماینده های مردمی به قلعه »محمدعلی خان« آمدند و پشت تریبون های خبری گفتند: »این روستا 
ثروت های خدادادی پربرکت و فراوانی دارد که می توان آنها را به ظرفیت هایی برای اشتغالزایی روستایی تبدیل 
کرد. این روستا بیخ گوش پایتخت و در حاشیه منطقه20 قرار گرفته و می توان به سادگی برای    آبادانی آن طرح 
و نقشــه ریخت و بر اجرای صحیح و مو به موی آنها نظارت کرد. بنابراین به عنوان پایلوت اجرای طرح توسعه 
پایدار روستایی انتخاب می شود و با اجرای موفق این طرح، قلعه محمدعلی خان الگویی می شود برای    آبادانی 
و توسعه روستاهای دور و نزدیک کشور...« از آن روز و برگزاری مراسم افتتاحیه این طرح امیدبخش و کارگشا 
یک سال و8ماه می گذرد، اما دیگر از مراحل اجرای طرح خبری به گوش نرسید. کنجکاوی درباره سرانجام این 
طرح ما را به روســتای قلعه محمدعلی خان کشاند تا بدانیم طرحی که قرار بود این روستای حاشیه ای بخش 

فشافویه شهرری را سرآمد و الگوی اشتغالزایی روستایی کشور کند، به کجا رسیده است. 
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رئیس شورای اسلامی قلعه »محمدعلی خان«: 

مشاغل روستایی را حمایت نکردند
حتی نیمی از ظرفیت هایی که حاج »حسین بیگدلی« برای 
اشــتغالزایی در قلعه محمدعلی خان می شمرد، کافی است که 
نشان دهد پایلوت طرح توسعه روستایی به درستی و هوشمندانه 
انتخاب شــده، اما به قول او حمایت نکردن از کسب و کارهای 
روستایی و دست تنها ماندن اهالی برای به ثمر رسیدن این طرح، 
موجب بیراهه رفتن و بر زمین ماندن آن شــده است. بیگدلی، 
رئیس شورای اسلامی بخش فشافویه و روستای قلعه محمدعلی 
خان است. در گفت وگوی زیر، او به دلایل به ثمر نرسیدن طرح 

توسعه روستایی در قلعه محمدعلی خان پرداخته است. 

  چه عواملی سبب شــد قلعه محمدعلی خان به عنوان 
پایلوت طرح توسعه روستایی انتخاب شود؟ 

در این روســتا نعمت های خــدادادی به وفور یافت می شــود. 
62هکتار از اراضی قلعه محمدعلی خان باغی و مزروعی )مستثنیات( 
است و محصول انار، انجیر و پسته باغ های روستا کیفیتی مثال زدنی 
دارند. در مراتع قلعه محمدعلی خان انواع گیاهان دارویی می رویند 
و احشــام نژاد زندی که در این روســتا پرورش پیــدا می کنند، در 
ســال های88و94 از واحدهای نمونه ملی بودند. مرغوب ترین نوع 
گلیم هم در اینجا بافته می شــود. قلعه محمدعلی خان شب هایی 
پرستاره دارد و می توانیم ارتفاعات تهران، کاشان، قم، کرج و ورامین 
را ببینیم. به قول معروف اینجا بام تهران اســت و ظرفیت برگزاری 

تورهای آفرود سواری دارد. 
  چگونه می تــوان از این ظرفیت ها برای اشــتغالزایی 

روستایی استفاده کرد؟ 
وقتی قلعه محمدعلی خان را به عنوان پایلوت طرح توسعه پایدار 
روستایی انتخاب کردند، از اهالی خواستند پیشنهادهای خود را برای 
اشتغالزایی روســتایی مطرح کنند. اهالی موارد زیادی مانند ایجاد 
گلخانه، پرورش ماهی، عرضه گیاهان دارویی، اصلاح نژاد دام و تولید 
گوشــت ارگانیک، عرضه محصولات لبنی و بوم گردی را پیشنهاد 
کردند. بسیاری از این طرح ها مورد توجه مجریان طرح قرار گرفت، 
اما هیچ یک اجرا نشد. در قلعه محمدعلی خان کمتر می توان جوانی 
را پیدا کرد که تحصیلات دانشگاهی نداشته باشد. اگر از این جوانان 
حمایت شــود، می توانند طرح های بزرگی را در روســتا اجرا کنند. 
بسیاری از جوانان روستا برخلاف میل خود و برای پیدا کردن کار در 

تهران یا شهرک های صنعتی شهرری ساکن شده اند. 
  چرا اجرای این طرح از برگزاری افتتاحیه فراتر نرفت؟ 

اهالی روســتا توان اقتصادی اجرای طرح ها را ندارند و قرار بود 
مسئولان با ارائه وام و تسهیلات به آنها کمک کنند، ولی هیچ یک 
از وعده هایشــان عملی نشد. مثلًا برای دریافت وام شرایط سختی 
قرار دادند که کمتر کســی می توانســت وام بگیرد یا کسی را که 
برای راه اندازی شغلی امکانات و تجهیزات می خواست، با کاغذبازی 
خســته و منصرف کردند. این طرح برای روستای ما هیچ خیر و 
برکتی نداشت. فقط 200مسئول چند ساعتی مهمان روستا بودند 

و رفتند، همین! 
  کمبود آب و گاز شهری معیشت و اشتغال اهالی روستا را 
تحت تأثیر قرار داده است. برای رفع این کمبودها چه اقداماتی 

انجام داده اید؟ 
آب قنــات احتیاج بــه لایروبی دارد و 2ســال پیش و به دنبال 
پیگیری های زیادی که داشــتیم، دولت بودجه آن را تصویب کرد، 

ولی هنوز انجام نشــده است. لوله کشی آب 
آشــامیدنی هم به پایان رسیده و باید 
بــه داخل خانه ها لوله کشــی شــود. 
نداشتن گاز شهری از دیگر مشکلات 
مهم روستاســت که حدود 2ســال از 

نقشه برداری طرح گازرسانی روستا 
هیچ  هنوز  ولــی  می گذرد، 

است.  نشده  انجام  اقدامی 
خان  محمدعلی  قلعــه 
بــا مرکز شــهر تهران 
و  ندارد  زیادی  فاصله 
محصولات کشاورزی 
و دامداری روستا هر 
روز در تهران توزیع 
می شود،  مصرف  و 
ولی هنوز از امکانات 
رفاهی  و  بهداشتی 
اولیــه ماننــد خانه 
بهداشــت محــروم 

هستیم. 

2 سال از وعده اجرای طرح 
توسعه پایدار روستایی می گذرد

قلعه »محمدعلی خان« 
 همچنان تنهاست

       طرح توسعه روستایی چیست؟ 
بانک جهانی، توسعه روســتایی را چنین تعریف می کند: »توسعه 
روســتایی، راهبردی است که برای بهبود زندگی اقتصادی و اجتماعی 
روستاییان تدوین شده  است.« توسعه روستایی بر بهره گیری از منابع 
طبیعی ســرزمینی نظیر کشاورزی و جنگلداری متمرکز  است و برای 
ارتقای کیفیت زندگی و وضعیت اقتصادی روستانشینان انجام می شود. 
هدف از مدیریت توسعه و عمران روستایی، تنظیم و اجرای برنامه هایی 
است که شــرایط زندگی ساکنان مناطق روســتایی را بهبود بخشد؛ 
به طوری که با شناسایی، ســازماندهی و بسیج منابع موجود، حداکثر 
اســتفاده از قابلیت های موجود به عمل آید. بنابراین توسعه و عمران 
روستا باید مجموعه ای از اقدامات بنیادی برای اصلاح اوضاع اقتصادی، 
فرهنگی و سیاسی در جامعه روستایی را شامل شود و شرایط روستا را 
به گونه ای متحول سازد که همه استعدادهای بالقوه موجود در روستا را 

بالفعل و یک سیستم اجتماعی عادلانه را پایه ریزی کند. 

سال، قدمت قنات های 150
قلعه »محمدعلی خان« 

رشته قنات در قلعه 3است. 
محمدعلی خان جریان 

دارد که هرکدام 
نفر، جمعیت روستای قلعه 3120کیلومتر طول دارند. 

محمدعلی خان است و 
حدود50 خانواده در این 

روستای کوچک و بزرگ در 104روستا زندگی می کنند. 
شهرری وجود دارد که اهالی 
آنها در انتظار به ثمر رسیدن 

طرح توسعه روستایی هستند. 
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نظارت
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تصحیح
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صفحه آرا

  بازار شــهرک ولی عصر)عج( با بیش از 70 سال قدمت در منطقه 18 
واقع شده و بیشتر فروشگاه ها و مغازه های آن را عرضه کنندگان پوشاک 
والبسه، کیف و کفش، مانتو و چادر و... تشکیل می دهند. با توجه به بحران 
کنونی و شیوع ویروس کرونا، این بازار نیز مانند سایر بازارهای تهران هنوز 
نتوانسته نشاط و پویایی سابق را پیدا کند. تأکید مسئولان ستاد مقابله با 
کرونا همچنان بر حفظ فاصله اجتماعی در محل های پرازدحام و استفاده 
از ماسک است، با این حال »حسن رفیع« رئیس اداره سلامت منطقه 18 
از نادیده گرفتن برخی نکات بهداشتی توسط شهروندان و کاسبان در این 

بازار ابراز نگرانی می کند. 
 روزهای تابستان با میزبانی از کرونا در حال گذر است و تا چشم بر هم بگذاریم فصل بازگشایی مدارس هم می رسد. این 
روزها در میان هزاران دغدغه، وضعیت تحصیلی دانش آموزان هم به یکی از مهم ترین درگیری های ذهنی مردم تبدیل شده 
است. شهروندان سؤال های متدوالی از زمانبندی و شیوه ثبت نام تا روند برگزاری کلاس ها دارند که برای پاسخگویی به آنها 

با »هادی حنیف نیا« رئیس اداره آموزش و پرورش منطقه19 به گفت وگو می نشینیم.  

نصیبه سجادی

زهرا بلندی

نگرانی مسئولان اداره سلامت شهرداری منطقه 18 از نادیده 
گرفتن فاصله اجتماعی در بازار شهرک ولی عصر)عج(

کرونا را 
درآغوش نگیریم! 

منطقه18

بیش از 80 درصد شهروندانی که به بازار 
شهرک ولی عصر)عج( قدم می گذارند ماسک 
بر چهره دارند، اما در این بازار شلوغ فاصله 

اجتماعی آن چنان که باید رعایت نمی شود. 

1

هر قدر مسئولان فریاد می زنند که تهران در محدوده هشدار 
است و کرونا هر روز جان عده ای از شهروندان را می گیرد، اما 
شلوغی و سرو صدای بازار نمی گذارد که برخی ها این حرف ها 

را بشنوند و رفت و آمدشان را به بازارها کمتر کنند. 

3
کرونا پای برخی 
کسب و کارها را به 
بازار دستفروشان 
باز کرده است و 
دیدن ماسک های 
آویزان بر در و دیوار 
و حتی تنه درختان 
چندان تعجب آور 
نیست. 

4

کودکان در گوشه و کنار 
بازار دیده می شوند و در 
عمق نگاهشان می شود 
فهمید که چقدر منتظر 
به صدا درآمدن زنگ 
آخر کرونا هستند و آرزو 
می کنند که زودتر از دست 
این ماسک ها خلاص شوند. 
 

5

پیاده روها در قرق بساطی ها و دستفروشان 
باریک و باریک تر شده و مجالی برای 

فاصله گذاری بین شهروندان باقی نمی گذارد. 

2

مصاحبه با رئیس اداره آموزش و پرورش منطقه19 در روزهای کرونایی

آموزش تـعطیل نیست

  رویکرد آمــوزش و پرورش منطقه۱۹ برای 
فعال نگه داشتن سیستم آموزشی در دوران کرونا 

چطور بوده است؟  
بــا برخــورد فعــال وزارت آمــوزش و پرورش، 
رغبت دانش آموزان، اولیــا و معلمان گرانقدر فرایند 
آموزش از طریق فضای مجازی و شــبکه اجتماعی 
دانش آموزی شاد ادامه یافت که منطقه19 هم از این 
موضوع مستثنی نبوده است. با اجرای این طرح سایر 
روش های ابلاغی محتوای کتاب های درســی برای 
دانش آموزان تدریس شــد و با وجود فراز و نشیب ها 

سال تحصیلی با کمترین حاشیه به پایان رسید. 

  در ایــام تابســتان برنامه ای برای 
اوقات فراغــت دانش آموزان تدارک دیده 

شده است؟ 
با توجه به شــرایط خاص کنونی، امسال 
برای نخستین بار فعالیت های تابستانی اوقات 
فراغت دانش آموزی را در بســتر سامانه شاد 
تجربه خواهیم کرد. شــعار امسال »هر خانه 
یک پایــگاه و هر دانش آموز یک نقش و یک 
مهارت« در بســتر فضای مجازی اســت که 
براســاس آن با نقش پذیری در محیط خانه 
و فعــال کــردن دانش آموزانبا اســتفاده از 
بســتر فضای مجازی به توسعه مهارت های 
دانش آمــوزان بــا بیش از 100ســرفصل 
آموزشــی و 200رشــته در محورهــای 
ارتباطــی، معرفتی، بصیرتــی، فرهنگی، 

هنری، علمی، اقتصادی، اشتغالزایی، ورزش 
و ســلامت می پردازیم. آموزش مجازی قرآن 

با پخش صوت و فیلم، اســلاید، آموزش مهارت های 
ورزشی با ارائه توضیحات مکتوب، مهارت های متنوع 
مربوط به ســازمان دانش آمــوزی همانند انواع گره 
زدن، برپایی چادر، کمک هــای اولیه و... نمونه ای از 

آنها هستند. 
و  واحد سنجش ســلامت جسمانی   چند 
آمادگی ورود برای نوآمــوزان در منطقه۱۹ فعال 

است؟ هزینه سنجش حدوداً چقدر است؟ 
امسال براســاس ابلاغیه اداره آموزش و پرورش 
اســتثنایی شــهر تهران که متولی طرح ســنجش 
پیش از ورود دانش آموزان است، 3 مرکز در منطقه 
19 معرفی و ایجاد شــده که شــامل مدارس شهید 
 ســالاری در شــریعتی جنوبی، مدرســه خیرساز 
زندی نیا در نعمت آباد و مدرســه شهید هاشمی نژاد 
در انتهای خانی آباد جنوبی می شود. برای اولیای هر 
دانش آموزی که ثبت نام اولیه در مدرسه را انجام داده 
باشــد، پیامک روز و ساعت حضور براساس موقعیت 
جغرافیایی مدرســه ارســال شــده و مبلغ پذیرش 

40هزار تومان است. 
مهم شــهروندان  نگرانی های  از  یکــی    
وضعیت دانش آموزان پایه اولی است که در آستانه 
نخستین ســال ورود به مدرسه هستند. با وجود 
کرونا وضعیت آموزش این کودکان مبتدی چگونه 

خواهد بود؟ 
 ســلامتی دانش آموزان دغدغه جدی مسئولان 
آموزش و پرورش هم محسوب می شود. با نظرخواهی 
از کارشناسان وزرات آموزش و پرورش، سناریوهای 
مختلــف شــروع ســال تحصیلی و نحــوه آموزش 
دانش آموزان مشخص شــده که به  زودی متناسب 
با شــرایط هر اســتان ابلاغ خواهد شد، اما به گفته 
وزیر آموزش و پرورش، آموزش سال تحصیلی آینده 
ترکیبی از حضــوری و غیرحضوری)مجازی( خواهد 

بود. 
  پرداخت شهریه موضوع قابل بحث و قدیمی 

  بــرای دانش آموزان بی بضاعــت و نقاط 
محروم منطقه در شــرایط کرونــا چه تمهیداتی 

اندیشیده اید؟ 
متأســفانه روســتاهای بخش آفتــاب و برخی 
محله های حاشــیه ای این منطقه نســبت به نواحی 
شهری از امکانات خوبی برخوردار نیستند. به همین 
دلیــل با تلاش مدیران مــدارس و معلمان پک های 
آموزشــی، حتی در برخی از روستاها با حضور معلم 
در منــزل دانش آموزان تحویل داده شــده اســت. 
همچنین در یک ماه پایانی سال تحصیلی که امکان 
بازگشــایی مدارس با رعایت پروتکل های بهداشتی 
میسر شد دانش آموزان این مدارس به صورت منظم 
و برنامه ریزی شــده برای رفع عقــب افتادگی های 
احتمالی، از آموزش حضوری چه بسا بهتر از نواحی 

شهری بهره مند شدند. 
  مجازی شدن کلاس ها و دسترسی آسان 
می تواند  وب  فضــای  به  دانش آموزان 
خطراتی را برای آنها به همراه داشــته 
باشــد. برای افزایش سواد رسانه ای آنها 

برنامه ای تدارک دیده اید؟ 
اطلاعــات  و  دانســته ها  از  بســیاری 
دانش آموزان در حوزه فضای مجازی خارج از 
فضای رسمی آموزش و پرورش شکل گرفته 
اســت، اما ضروری اســت که امروزه آموزش 
فضای مجــازی برای برنامه ریزان مربوطه بیش 
از گذشــته مورد توجه قرار بگیرد. این در حالی 
اســت که با وجود همین دغدغه های جدی، به 
دستور وزیر آموزش و پرورش سامانه شاد طراحی 
و مورد اســتفاده دانش آموزان قرار گرفت که هیچ 
یک از آســیب های احتمالی ســایر پیام رسان ها، 
خصوصاً انــواع خارجی آن را بــه همراه نخواهد 

داشت. 

در مدارس دولتی است. خانواده ها برای ثبت نام در 
مدارس دولتی باید شهریه پرداخت کنند؟ 

طبــق قوانین ابلاغی آمــوزش و پرورش مدارس 
دولتی نباید شــهریه ای برای ثبت نام دریافت کنند 
و صرفــاً هزینه کتاب و بیمه توســط اولیا پرداخت 
می شود. بعد از شروع سال تحصیلی با مصوبه انجمن 
اولیا و مربیان برای مســاعدت رســاندن به مدرسه 
مبلغی توسط این شورا به اولیا پیشنهاد می شود که 
در صــورت عدم تمایل اولیــا الزامی در پرداخت آن 
وجود ندارد. برای اجرای فوق برنامه در مدارس هیئت 
امنایی و نمونه دولتی هم بعد از ارسال بخشنامه و با 
رعایت مقررات موجود بعد از شــروع سال تحصیلی 
به میزان ساعت های فوق برنامه از دانش آموزان وجه 

دریافت می شود. 

تأمین منابع مالی اینترنت 
رایگان شبکه شاد 

براســاس تفاهمنامه ای که بین وزارت ارتباطات 
و آموزش و پرورش منعقد شــده است، استفاده از 
فضای سامانه شاد برای تبادل اطلاعات دانش آموزان 
و همکاران محترم رایگان و بدون هزینه است ضمن 
اینکه همکاران دارای کد »کارکنان« تا اوایل تیر از 
اینترنت رایگان بهره منــد بوده اند. تهیه تبلت های 
ثابت به  عنــوان اموال مدارس نقاط روســتایی و 
کمتربرخوردار بــرای اســتفاده دانش آموزان آن 
محدوده هم طرح دیگری اســت کــه امیدواریم با 

مشارکت خیران عزیز اجرایی شود. 

وضعیت ثبت نام سال 
تحصیلی جدید 

ثبت نام  صادره  دســتورالعمل های  براســاس 
دانش آموزان همه دوره های میان پایه تحصیلی نیازی 
به حضور والدین و دانش آموزان ندارد و دانش آموزان 
در صورت قبولی براساس اطلاعات سامانه سناد به 
پایه بعد منتقل می شوند، اما ثبت نام در ورودی های 
مقاطــع تحصیلی نیازمند حضــور دانش آموزان و 
اولیاست که در ماه های تیر و مرداد روزهای دوشنبه 
و چهارشنبه انجام می شــود و شهریورماه نیز هر 
روز ثبت نام دانش آموزان انجام می شــود. ثبت نام 
اولیه دانش آمــوزان پایه اول ابتدایی هم با توجه به 
علاقه مندی خانواده ها و اشتیاق دانش آموزان تقریباً 
به مراحل پایانی رسیده است با این حال آموزش و 
پرورش منطقه تــا آخرین لحظه آمادگی ثبت نام از 
دانش آموزانی را دارد که به هر دلیلی امکان ثبت نام 

نداشته اند. 

مدرسه دولتی و غیردولتی در منطقه۱۹ 
وجود دارد و 3مدرسه خیرساز هم در دست ساخت 
و بهره برداری قرار دارد. مدرسه ابتدایی مرحوم »رضا 

نظری« در روستای »مرتضی گرد« مراحل پایانی ساخت 
را طی می کند که متأسفانه به دلیل بیماری کرونا به پایان 

نرسیده و سال تحصیلی جدید مورد بهره برداری قرار نخواهد 
گرفت. 2مدرسه دیگر هم توسط »حمیده ریحانی« یکی 

از معلمان گرانقدر منطقه و گروهی از خیران)یاران 
دوازده( به مرحله امضای تفاهمنامه رسیده است 

و پیش بینی می شود  تا 2سال آینده مورد 
بهره برداری  قرار بگیرد. 
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معاون خدمات شهری 
و محیط زیست شهردار 

منطقه۱8:

شهروندان خلاق 
تقدیر می شوند

به گفته معاون خدمات شــهری 
و محیط زیست شــهردار منطقه۱8، 
شهروندان ســهم زیادی در توسعه 
فضای ســبز و نگهداشت 
گیاهان و درختان در محل 

زندگی خود دارند. 
عساری«  »امیرحسین 
شناســایی  طــرح  از 
شهروندان نمونه در عرصه 
کاشت و نگهداشت فضای 
سبز در محله های منطقه۱8 و معرفی 
و  آنهــا صحبت می کند  از  تقدیر  و 
شــهری  مدیریت  »هدف  می گوید: 
از شهروندان خلاق در  این است که 
نگهداشت گونه های  و  پرورش  زمینه 
برای  افــرادی که  و  مختلف گیاهی 
بهبود منظر شهری در محله ها تلاش 

می کنند تقدیر کند.« 
خدمات  »معاونت  می افزایــد:  او 
شهرداری  محیط زیســت  و  شهری 
و  مستمر  بازدید  براســاس  منطقه 
تحقیقات،  مرکز  کارشناسان  میدانی 
آموزش و مشــاوره فضای ســبز از 
محله ها، تلاش می کند شــهروندان 
علاقه مند بــه فراگیری آموزش های 
و  کاشــت  زمینه چگونگی  در  لازم 
را شناسایی  پرورش گونه های گیاهی 
و آنها را در توســعه فضای ســبز 
محله هــا و بهبود ســیما و مناظر 
شــهری ترغیب کند. افرادی هم که 
در طول ســال در این زمینه فعالیت 
مستمر داشته باشــند، مورد تقدیر 
قرار می گیرند و نامشان در فهرست 
منطقه۱8  محیط زیست  دوستداران 

ثبت می شود.« 
و  معــاون خدمــات شــهری   
محیط زیست شهردار منطقه۱8 ادامه 
می دهد: »با کار مطالعاتی درمحله ها 
به این نتیجه رسیدیم که شهروندان 
خلاق و افــراد فعال در زمینه فضای 
مختلف  محله هــای  در  که  ســبز 
افراد  این  ساکن هستند بســیارند. 
با خلق ایده های جذاب و کاشــت و 
گیاهی  مختلف  نگهداشت گونه های 
و  معابر  پیاده روها،  بصری  ســیمای 

ساختمان ها را بهبود می بخشند.«
عساری یادآوری می کند: »با توجه 
به تأکید شهردارمنطقه، از هر طرح و 
سبز  فضای  توسعه  باعث  که  ایده ای 
می کنیم.  حمایت  شــود  درمحله ها 
در  ایده پرداز  و  خلاق  شــهروندان 
حوزه فضای سبز می توانند با مراجعه 
به مرکز تحقیقــات و آموزش گل و 
گیاه شــهرداری منطقه در بوستان 
قائم)عج(، طرح هــا و ایده های خود 
آنها  همکاری  بــا  تا  کنند  مطرح  را 
بتوانیم ایــن پروژه های تأثیرگذار را 

در محله ها اجرا کنیم.«

2کاسب خوش ذوق، حال و هوای محله شان را پرنشاط کرده اند 

بـرگ سبـزی 
هدیه به همسایه ها

»میثم آقاپور« 30ســاله و »مهرداد فلاح زمانی« 
32ساله از کاسبان بااخلاق و مردمدار محله آقابابائیان، 
با نبوغ و تلاش خود توانســته اند فضای بیرونی خانه 
و محل کسب و کارشــان را زیبا و دلنواز کنند. آنها 
بــا نگهداری انواع گل و گیاه در گلــدان و راه اندازی 
سیستم آبیاری قطره ای )مه پاش( توانسته اند فضای 
بصری زیبا و چشمنوازی را درمحله شان ایجاد کنند. 

عشق به گل و گیاه؛ ارثیه خانوادگی
خانواده آقاپور از 60ســال قبل ساکن این محله 
شده اند و از شهروندان بومی و قدیمی اند. پدر خانواده 
بازنشسته اداره برق ومادرشان خانه دار است و نقش 
زیادی در ایجاد علاقه در فرزندشــان برای نگهداری 
گل و گیاه داشته اند. میثم آقاپور در چنین خانواده ای 
بزرگ شــده و اکنون در دهه ســوم زندگی خود در 
محــل کار و خانــه، از گیاهان مختلفــی نگهداری 
می کند. آقاپور فروشــگاه کالای خــواب و ملزومات 
فرش و تابلوفرش دارد، اما موضوعی که بیش ازهمه 
به چشــم می رسد، فضای سبزی است که طراحی و 
در این محل ایجاد کرده است. او از 20سالگی مشغول 
کار اســت و در طول این سال ها بارها پیش آمده که 
تعدادی از گلدان هایش را به مشتری ها و اهالی محل 
هدیه دهد. این کاســب جوان عقیده دارد که هدیه 
دادن گل و گلدان انرژی خوبی را به انســان منتقل 

می کند که قابل وصف نیست. 

نمی گذاریم فضای سبز محله از بین برود
از گذشته های دور، محله آقابابائیان را به کوچه ها 
و خیابان های پردار و درخت آن می شناسند. با اینکه 
در طول چند دهه، تعدادی از درختان سن و سال دار 
محله خشک شــده اند، اما هنوزهم می توان درختان 
قدیمی و شناسنامه دار را اینجا پیدا کرد. آقاپور عنوان 
می کند که همیشه این محله سرسبز و پردرخت بوده 

در بهــار که درختان شــکوفه می دهند و سرشــار از 
زیبایی هســتند، اینجا پاتوق مناسبی برای دور شدن 
از دغدغه های زندگی می شــود. این کاسب خوش ذوق 
می گوید: »60 گلــدان گل و گیاه دارم که بســیاری 
از آنهــا را از بازار گل تهیه و بقیــه را با قلمه زنی زیاد 
کرده ام. تعداد گلدان هایم بیشــتر بــود و در طول این 
سال ها تعدادی از آنها را به مشتری ها، اهل محل 
و رهگذران علاقه منــد به گل و گیاه هدیه 
داده ام. یکــی از گیاهانی که خیلی به آن 
علاقه دارم، یاس رونده است که زیبایی اش 
وصف ناشــدنی است. درخت انگور و کاج 

هم دارم که مورد علاقه شهروندان است.«
او در پایــان به دغدغه هایش اشــاره 
می کند و می گوید: »منطقه بزرگ 
و مردمان خوبــی داریم، برای 
همیــن دوســت دارم که در 

کــه تعدادی از درختان به دلیل بی توجهی خشــک 
شدند. وی به درختان و گیاهانی که در پیاده رو، نمای 
بیرونی خانه و جلو مغازه اش وجود دارد اشاره می کند 
و می گویــد: »من با این کار تلاش می کنم تا کمبود 
فضای ســبز محله را جبران کنم. من و اهالی دیگر 
نمی گذاریم فضای ســبز محله از بین برود.« خانه و 
محل زندگی این کاســب محله آقابابائیان سرسبز و 
بانشاط است. بیشتر رهگذرانی که از این محل عبور 

می کنند، با دیدن فضای ســبز زیبای آن مدتی 
می ایستند و یک دل سیر گل و گیاهان را تماشا 
می کنند و بعد به راهشــان ادامه می دهند. این 
شهروند تعریف می کند که قلمه زدن و چگونگی 

کاشــت نهال را به بسیاری از اهالی محل 
یــاد داده اســت. او بــا اطمینان 

می گوید که بیــش از 70درصد 
از مشتریان و رهگذرانی که به 
آنها گلکاری را آموزش داده از 
کارش الگوبــرداری کرده و در 
جلو خانه، مغازه، بالکن یا حیاط 
خانه خود گل و گیاه کاشته اند. 

گل یاسی که دوستش 
دارم

آقاپور سلامتی و تندرستی 
خود و خانــواده اش را مدیون 
گل ها و گیاهان می داند. وقتی 
می خواهــد درختان و گیاهان 
را آبیاری یا هرس کند، با آنها 

حــرف می زنــد، چراکه عقیده 
متوجه می شــوند  گیاهان  دارد 

و این موضوع باعث می شــود که 
ســرحال تر شــوند. در خانه و مغازه آقاپور 

به روی اهالی و همســایه ها باز است؛ به ویژه 

طبع گرم آنها باعث می شد گونه های مختلف آسیب 
ببینند، بنابراین چاره ای نبود تا از کاشت و نگهداری 

این گونه درختان در باغچه منصرف شوم.« 
وی درباره انواع گیاهان و درختانی که در محله 
نگهداری می کند، می گوید: »کاج، گیلاس، زردآلو، 
انگور، حسن یوسف، یاس، رز، شمعدانی، مریم ناز و 

گل محمدی گیاهانی هستند که از بازار 
گل تهیه کــرده ام و از آنها نگهداری 

می کنم.«
فلاح زمانی می گویــد: »تاکنون 
بیش از هــزار و 725نهال، درخت و 
گل نگهداری کرده ام و تلاش می کنم 

برخی از گونه هــای گیاهی کمیاب 
از جملــه گل یــاس هندی و 

پاســتیال را نیز به مجموعه 
فضای سبزم اضافه کنم.«

اینجا دلتنگی اهالی برطرف می شود 
با توجه بــه تنوع گل و گیــاه و وجود فضای 
ســبز زیبا و جذاب در محل کار فلاح زمانی، این 
محل پررفت و آمد شــده و هروقــت اهالی برای 
خرید بــه محلــه آقابابائیان می آینــد، حتماً به 
مغازه او ســر می زنند. این کاسب به نکته جالبی 
اشــاره می کند و می گوید: »قشــرجوان بیش از 
دیگر گروه های ســنی علاقه مند به استفاده از 
فضاهای سبز هســتند. برخی از خانواده های 
ســاکن در منطقه هم از وجود چنین فضای 
سبزی در محله باخبر هســتند. بنابراین به 
اینجا می آیند و مدتی را به تماشای گل و گیاه 
می گذرانند و وقتی دلتنگی شان برطرف 
شد، راهی خانه شان می شوند.«

از  خوشــرویی  بــا  وی   
استقبال  شهروندان  خواسته 
یک  تنها  البتــه  می کنــد، 
شــرط دارد و آن مراقبت 
درختــان  و  گیاهــان  از 
و آســیب نرســاندن بــه 
آنهاســت. وی در این بــاره 
»ســخت ترین  می گویــد: 
برای من وقتی است  زمان 
که شــهروندان ناآگاهانه به 
بیفتند  انگــور  درخت  جان 
و برگ هــای آن را بچیننــد. 
چیدن برگ مو شــرایطی دارد 
و نباید هر برگی را از شــاخه ها 
جدا کــرد. بنابراین قبل از اینکه 
شــهروندان برای چیدن برگ مو 
بیایند، با احتیاط برگ های مناسب 
درخــت مو را می چینــم و دراختیار آنها 

قرار می دهم.« 

همه کوچه ها و جلو همه مغازه ها گل و گیاه کاشــته 
شود. از مردم خواهش می کنم که از ریختن زباله در 
فضای سبز و کنار درختان و شمشادها پرهیز کنند تا 

محیطی پاک و سالم داشته باشیم.« 

همه 1725 گیاه بی نظیر من
 فلاح زمانی، به طور حرفه ای از سال1389 کاشت 
و نگهداری انواع گیاهان و درختان را در خانه و محل 
کارش آغاز کرده اســت. او در ابتدای کار با مشکلات 
و سختی هایی مواجه بود، اما با گذشت زمان توانست 
چــاره ای برای رفــع آنها پیدا کنــد. وی در این باره 
می گویــد: »جنس خاک حیاط خانــه و جلو مغازه 
باعث می شــد که برخی از گونه ها و گیاهان نتوانند 
رشــد کنند و در مدت کوتاهی خشــک می شدند و 
از بین می رفتنــد. برخی از درختان از جمله گردو و 
گلابی هم با درختانی مثل توت و انگور سازگار نبود و 

امید به آینده بهتر 
محله ها 

بهداشت  سرانه فضای سبز محله 
نسبت به نقاط دیگر منطقه18 کمتر 
است، اما این موضوع باعث نمی شود 
که بگوییم فضای سبز برای ما اهمیتی 
ندارد و دســت روی دست بگذاریم. 
»ســیدقی حســینی« معتمد محله 
بهداشت با بیان این مطلب می گوید: 
»بافت مســکونی و ساخت وســازها 
در محله هــای منطقــه18 که باعث 
تراکم بالای این منطقه شده، امکان 
توســعه و افزایش فضای ســبز را از 
مسئولان شهری گرفته است. با این 
حــال می توان با کمک و مشــارکت 
شهروندان فعال در حوزه فضای سبز 
به آینده محله ها امیدوارتر بود، چراکه 
با وجود این افراد فعال، شرایط خوبی 

در بهبــود ســرانه های 
وجود  به  ســبز  فضای 

می آید.« 
»یکی  می گوید:  وی 
ارزنده  فعالیت هــای  از 
خدمــات  مســئولان 
محیط زیست  و  شهری 

شــهرداری منطقه این است که این 
افراد فعال و مشارکت جو را شناسایی 
و از آنها تقدیــر کنند. این کار باعث 
می شود تا دیگران نیز به انجام چنین 

فعالیت هایی تشویق شوند.«

»مهرداد  خانــواده 
فــلاح زمانــی« آن 
محله  کــه  وقت ها 
از  بود  پر  آقابابائیان 
درختان سربه فلک 
خانه های  و  کشیده 
این  ساکن  ویلایی، 
از  و  شده اند  محله 
افراد بومی و قدیمی و 
بین شهروندان شناخته شده 
هســتند. این کاسب نمونه و 
دوســتدار فضای سبزعنوان 
می کند: »فضای ســبز محله 

درختان  از  مراقبــت 
لذت بخش  گیاهان  و 
است و باعث می شود 
زمان  گــذر  متوجه 
نشــوم، می گویــد: 
مغازه ام  »مســاحت 
20مترمربع  حــدود 
سعی  بنابراین  است، 

کردم از فضای آزاد دور 
و بر محل کارم بهره برداری 
و با نگهــداری انواع گل و 
گیاه اینجا را برای خودم و 

اهالی چشمنواز کنم.«

باعث شد تا خانواده ام در همین محدوده خانه ای 
بسازند و ساکن شوند.« فلاح زمانی صاحب یک 
مغازه پروتئینی اســت و فضای کســب و کار و 
زندگی اش را با انواع گل و گیاه سرســبز و خرم 
کرده اســت. می گوید: »از 7سالگی به نگهداری 
گل و گیاه علاقه مند شــدم و به مرور زمان فوت 
و فن کاشــت و نگهداری از انواع گیاهان را یاد 
گرفتم و به قول معروف برای خودم استاد باغبانی 

شدم.« 
از همان دوران نوجوانی با عشق و علاقه زیاد 
به پــرورش گل و گیاه پرداخت. این علاقه مندی 
در دوران اشــتغال و راه اندازی مغازه، لحظه ای از 
او دور نشــد. فلاح زمانی با بیان اینکه کاشت و 

علاقه کودکی های من 

  در زندگی شهرنشینی با ساختمان های سیمانی و سنگی و دیوارهای خاکستری، داشتن فضای سرسبز 
هرچند کوچک نعمت بزرگی است. این فضاها زندگی شهروندانی را که هر روز با مشکلاتی مثل آلودگی 
هوا، خیابان های شلوغ و پررفت و آمد، ترافیک و... دست و پنجه نرم می کنند، پرنشاط و زیبا می کند. در 
دل محله ها می توان نمونه های زیادی از این دست پیدا کرد؛ مثل محله آقاباباییان در منطقه18. در این 
محله با افرادی آشنا شدیم که دوستدار گل و گیاه هستند و با ابتکار و خلاقیت توانسته اند محله را برای 

اهالی شاد، پرنشاط و باطراوت کنند. 
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معاون خدمات شهری و 
محیط زیست شهردار منطقه16:

اقدامی خودسرانه 
بود

بین  از  و  آتش سوزی  دنبال حادثه  به 
رفتــن تعدادی از درختــان کاج در 
با  شریعتی  ورزشی  مجموعه  محوطه 
خدمات  معاون  زنگنه فــر«  »مهرداد 
شهردار  محیط زیســت  و  شــهری 
منطقه16 گفت وگویی کوتاه کردیم که 

در ادامه می خوانید. 

 درباره حادثه آتش ســوزی در 
این مجموعه ورزشی و نابودی تعدادی 
از درختان کاج قدیمی صحبت کنید. 
به محض اطلاع از ایــن حادثه عوامل 
آتش نشانی، نیروی انتظامی و کارشناسان 
بــه محل مراجعــه و ماجــرا را از زوایای 
مختلف ارزیابی کردند. طبق بررســی های 
میدانی مشــخص شــد که 8اصله درخت 
از نــوع »کاج تهــران« صدمــه دیــده و 

سوخته اند. 
بوده،  چگونه  درختان  وضعیت   

آیا قبل از حادثه سالم بودند؟ 
مستندات موجود نشــان می دهد این 
درختان سالم و سرحال بوده اند. به تعبیر 
دیگر، ایــن درختان از لحــاظ پایداری و 
سلامت مشکلی نداشــتند و این موضوع 
را می توان با مشــاهده بن و تنه درختان 

تأیید کرد. 
 اصــولًا وظیفــه 
سبز  فضای  از  نگهداری 
برعهده  مجموعه ها  این 

کیست؟ 
دارای  مجموعه هــا  این 
نگهبانی و سرایداری هستند 
و بالطبع ورود و خروج به آنها 
مجوز می خواهد. طبق قانون 
هم نگهــداری و مراقبت از 
فضاهای سبز این مجموعه ها 

برعهده متولیان و مسئولان آنهاست، اما از 
سایر خدمات شهری از جمله درختکاری، 
سمپاشــی، هرس، کوددهی و... برخوردار 
این مجموعه ورزشــی زیرنظر  هســتند. 
اداره آموزش و پرورش منطقه16 اســت و 
باید در زمینه حادثه ازبین رفتن درختان 

پاسخگو باشند. 
منطقه  شــهرداری  چرا  پس    
نســبت به این حادثه واکنش نشان 

داد؟ 
شــهرداری ها، کســی  قوانین  طبــق 
نمی تواند و اجــازه ندارد درختان و فضای 
ســبز شــهر و محله را از بین ببرد. اینها 
امــوال عمومی شــهر هســتند و همه ما 
وظیفه داریــم از آنها مراقبــت کنیم. در 
نهایــت کارشناســان فضای ســبز ضمن 
بازدیــد میدانی از محل و بررســی دقیق، 

وضعیت درختان را مطرح می کنند. 
بیــن بردن  از  بهانه  اگر بــه   
علف های هرز و بوته های خشــکیده 
کرده  آتش  کردن  روشــن  به  اقدام 

باشند چه می شود؟ 
درچنین مواقعی کارشناســان مربوطه 
بایــد از محل بازدید و نحــوه انجام کار را 
تأیید کنند. ضمن اینکه علف کشــی و از 
بیــن بردن بوته های خشــکیده در فضای 
ســبز اقدامی کارشناسی اســت و باید از 
طریــق نیروهای زبــده و متخصص انجام 
شــود تا از بروز خسارت های مالی و جانی 

جلوگیری شود. 

ساکنان محله چهارصددستگاه منطقه16عقیده 
دارند کــه نابودی درختــان بی گنــاه در محوطه 
مجموعه ورزشی شریعتی فاجعه زیست محیطی در 
دوران کرونایی قلمداد می شــود. اکنون نگاه جامعه 
به ویژه دوستداران محیط زیست به این نقطه از شهر 
تهران معطوف شده تا ببینند چه عواملی باعث این 
حادثه شده و مســئولان مربوطه چه عکس العملی 
نشــان می دهند. در محله چهارصد دستگاه، تنوع 
فضای ســبز به ویژه کاج های قدیمی آن شــهرت 
فراوانی دارد. به قول افراد بومی و محلی، این کاج ها 
که بیش از 50 تا 60ســال ســن دارند، شناسنامه 

محله اند و باید از آنها مراقبت 
ورزشی  مجموعه  شود. سن 
با سن  نیز  دکتر شــریعتی 
درختــان کاج این مجموعه 
برابــری می کنــد و شــاید 
یکــی از دلایل حساســیت 
حادثــه  بــه  شــهروندان 
آتش ســوزی و از بین رفتن 
تعدادی از درختان کهنسال 
این مجموعه همین موضوع 
باشــد. این طور که »حسام 
فیروزی« از ساکنان قدیمی 
چهارصددســتگاه  محلــه 
عنــوان می کنــد، مجموعه 
ورزشــی شــریعتی سال ها 
غیرفعال بــوده و به تازگی 
رفت و آمدهایی به آن دیده 
می شــود. او عنوان می کند: 

»سال ها قبل شــهروندان از ســالن های ورزشی و 
استخر روباز آن استفاده می کردند و حتی ساعاتی را 
زیر سایه درختان کاج و کنار فضای سبز آن سپری 
می کردند، اما معلوم نیســت که چرا این مجموعه 
ورزشــی به این وضعیــت افتاد. اینجا مثل ســایر 
مجموعه ها و دارای اتاقک نگهبانی و سرایداری است 
و بالطبع ورود و خروج افراد کنترل می شود.« »احمد 
داورپنــاه« یکی دیگر از اهالی به طور اتفاقی متوجه 
آتش سوزی در محوطه فضای سبز مجموعه ورزشی 
شریعتی شده و بلافاصله با شماره125 تماس گرفته 
تا آتش نشان ها جلو آتش سوزی را بگیرند، می گوید: 
»حادثه آتش ســوزی حدود ساعت15 شروع شد و 
آتش نشــان ها پس از چند دقیقه به محل رسیدند 
و توانستند از سرایت آتش به ساختمان های اطراف 

مثل انبار فروشگاه اتکا جلوگیری کنند.«

آتش سوزی با تازه واردها ارتباط دارد؟ 
اگر در فضای ســبز مجموعه ورزشــی شریعتی 
قــدم بزنید، متوجــه بقایــای تنه و شــاخه های 
ســوخته تعدادی از درختان کاج می شــوید. نگاه 
کردن به قامت ســوخته کاج ها بــرای هربیننده ای 
ناراحت کننده است. »مجتبی ســازور« از ساکنان 
محله چهارصددستگاه و دوســتدار محیط زیست، 

این حادثــه را با آمــدن تازه واردها به 
این مجموعه ورزشــی مرتبط می داند 
و می گوید: »این طور که از شــواهد بر 
می آید، این مجموعه ورزشی که سال ها 
بدون اســتفاده بود، به صــورت اجاره 
دراختیار یکــی از چهره های فوتبالی 
قرار گرفته تا از فضای آن برای خوابگاه 
از  و استراحت اســتعدادهای فوتبالی 
سراسر کشور استفاده کند. البته اینکه 
این حادثه آتش ســوزی بــا ورود تازه 
واردها ارتباط دارد یا ندارد، بستگی به 
نظر کارشناسان دارد، اما به هر حال در 
این حادثه که گفته می شود به بهانه از 
بین بردن علف های هرز و خشــکیده 
اطراف اســتخر و فضای ســبز آن به 
وقوع پیوسته، تعدادی از درختان کاج 
قدیمی نیز طعمه حریق شده و از بین 
رفته اند و مقصران باید پاسخگو باشند.«

سرایت آتش به درختان قابل 
پیش بینی بود

درختان کاج 50  ـ 60ساله با قد و قامتی حدود 
16 تا 18متر، حوالی سال های 1342 تا 1357 در 

محوطه مجموعه ورزشــی دکتر 
شــریعتی کاشته شــده و به مرور 
زمان ریشــه دوانده اند. این درختان 
مانند نقاط قدیمــی تهران از نوع »کاج 

تهران« هستند.
 یکی از افراد محلــی که از نزدیک 
شاهد حادثه آتش سوزی بوده و اطلاعات 
خوبی در این زمینه دارد، می گوید: »به 
فــرض اگر حادثه آتش ســوزی عمدی 
نبوده و فقط بــرای از بین بردن بوته ها 
و علف های خشک اقدام به چنین کاری 
کرده باشند، جای سؤال دارد که چرا از 
روش های دیگر استفاده نکرده و این کار 
را به افراد متخصص نسپرده اند؟ دراینجا 
باید گفــت که در این حادثه ســرایت 
آتش ازعلف های خشــکیده به درختان 
کاملًا قابل پیش بینی بوده است. وقتی 
که پازل هــای این حادثــه را کنار هم 
می گذاریم، متوجه می شویم که عمدی 
بودن آتش سوزی امری محتمل است و 
دور از انتظار نیست.« این شهروند عنوان 
می کنــد که محل حادثه آتش ســوزی 
فضای مناســبی برای ایجاد پارکینگ 
خودرو داشته، اما با وجود درختان کاج، 
این کار امکان نداشــته است. بنابراین 
یکی از گزینه هایی که برای این حادثه 
آتش سوزی مطرح می شود، از بین بردن 
عمدی درختان کاج بــه بهانه آتش زدن علف های 
خشــکیده است تا بتوانند این محل را برای ساخت 

پارکینگ خودرو پاکسازی کنند. 

نگرانی ساکنان محله از تخریب فضای سبز مجموعه ورزشی شریعتی

کـــاجهایی که 
در آتش علف های هرز سوختند

 هرچند در ماه های گذشته شیوع ویروس کرونا باعث شده تا بیشتر حواس و تمرکز مردم و مسئولان برای کنترل و پیشگیری این بحران صرف شود، 
اما تخریب و نابودی فضای ســبز و به آتش کشیدن درختان سرسبز شهر و محله مان موضوعی نیست که بتوان به راحتی از کنار آن گذشت. متأسفانه 
چندی پیش وقوع حادثه آتش سوزی در محوطه فضای سبز مجموعه ورزشی دکتر شریعتی، حوالی میدان باربری محله چهارصد دستگاه، باعث به آتش 
کشیدن و نابودی چند اصله درخت قدیمی و کهنسال کاج شد. اهالی محله چهارصددستگاه با ابراز نگرانی و ناراحتی خود از تخریب عمدی فضای سبز 

این مجموعه ورزشی، از مسئولان تقاضا دارند تا با عوامل اصلی این حادثه به طور جدی برخورد کنند تا از تکرار چنین اتفاقاتی جلوگیری شود. 

رضا نیکنام

 در محله 
چهارصد دستگاه، 
تنوع فضای سبز 

و به ویژه کاج های 
قدیمی آن 

شهرت فراوانی 
دارد. به قول افراد 

بومی و محلی، 
این کاج ها که 
بیش از 50 تا 
60سال سن 

دارند، شناسنامه 
محله اند و باید از 
آنها مراقبت شود

مهرداد زنگنه فر 
معاون خدمات شهری 

و محیط زیست شهردار 
منطقه16
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خبر ویژه

مسئولان شهری 
رکاب زنان به حریم رسیدند 

شــهردار منطقه20 همراه با معاونــان و مدیران 
شهرداری، با استفاده از دوچرخه از حریم شهرری 

در ناحیه7 بازدید کرد. 
»فرهاد افشار« که در پویش سه شنبه های بدون خودرو، 
با دوچرخه اقدام به بازدید از محله ها می کند، در بازدید 
اخیــر خود به ناحیه7 که در حریم شــهرری قرار دارد، 
رفت و با این اقــدام، بازدید از تمامی نواحی با دوچرخه 
به پایان رسید. در جلسات بعدی هم قرار است مصوبات 

این بازدیدها بررسی و اقدامات انجام شده بررسی شود. 
در این بازدید که افشار را معاونان، مدیران ارشد و شهردار 
ناحیه7 همراهی می کردند، ضمن بررسی گزارش عملکرد 
اداره ها و مشکلات موجود در این ناحیه، بر افزایش کیفی 

خدمات و ارتقای رضایتمندی شهروندان تأکید شد. 
افشــار ضمن قدردانی از اقدامات شــهرداری ناحیه7 و 
فعالیت های انجام شــده گفت: »کمیته مشترکی برای 
انسجام بیشتر در حل مسائل برای خدمت رسانی مطلوب 
به ســاکنان حریم منطقه20 تشکیل و درخصوص نقاط 
جمعیتی که نیازمند خدمت رســانی شــهرداری است، 
تصمیم گیری شــود.« وی با بیان اینکه توجه به اســناد 
بالادســتی در حریم منطقه20 ضروری اســت، افزود: 
»نظارت بر نحوه ساخت وســاز در حریم می بایســت با 
دقت انجام شود و در همین راستا جلسه مشترک معاون 
شهرسازی منطقه با مسئول حریم و بخشداران روستاهای 
ناحیه7 تشکیل و وضعیت موجود بررسی شود.« افشار با 
اشــاره به اهمیت حریم منطقه20 افزود: »حریم دارای 
طرح راهبردی و ســاختاری اســت و گام بعدی تدوین 
طرح تفصیلی این بخش اســت. عمده فعالیت ها در این 
بخش صنعتی است و ظرفیت و پتانسیل موجود در حریم 
می تواند خلأ ســرانه تفرجگاهی ساکنان این محدوده و 

سایر شهروندان شهر را برطرف کند.«
بازدید از محله ها و نواحی با دوچرخه با هدف حمایت از 
توسعه حمل ونقل پاک انجام می شود و مسئولان شهری 
امکان مشاهده دقیق تر مشکلات و نیازهای هر محله را 
به دلیل دسترسی آســان تر به نقاط کور و دور از چشم 

فراهم می کنند. 

هویتپیشخوانپیشخوان

هاشمیه قدیم، هاشم آباد امروز
»هاشــم آباد« یکی از محله های قدیمی منطقه20 است که از نظر جغرافیایی در شمال حرم 
عبدالعظیم)ع(، جنوب میدان سلمان فارسی، شرق نفرآباد و غرب خیابان هلال احمر واقع شده و 
اکنون بیش از 300خانوار در آنجا سکونت دارند. اینکه چرا این محله را هاشم آباد نام نهاده اند، به 
زمان حیات حضرت عبدالعظیم)ع( در این محل برمی گردد، چون ایشان از سلسله اولیاء و از خاندان 
بنی هاشم)ع( بودند، ساکنان آن روزگار برای نشان دادن ارادت خود، اینجا را »هاشمیه« نامگذاری 
کردند که بعدها به »هاشــم آباد« تغییرنام پیدا کرد و تا الان نیز باقی مانده اســت. در میان بافت 
مسکونی محله هاشم آباد، خانه های خشتی و گلی با سقف های گنبدی به آن جذابیت خاصی داده 
است. این بناها هویت فرهنگی و تاریخی محله هاشم آباد را شکل داده اند. تکیه و هیئت هاشم آباد 
یکی از مکان های مذهبی اســت که سابقه آن به ســال های دور برمی گردد. تا 30سال پیش این 
محدوده سکونتگاه اصلی هیئت دارها و خانواده های مذهبی بوده است. از دهه60 به بعد با توجه 
به شــرایط اجتماعی و فرهنگی و همچنین رواج پدیده مهاجرت از روستاها به شهرها، جمعیت 
این محله افزایش پیدا کرد. »سید داود میرکریمی« ازساکنان قدیمی هاشم آباد، شکل گیری این 
محله را به دوران زندگی حضرت عبدالعظیم)ع( نسبت می دهد. به گفته این شهروند قدیمی محله 
هاشــم آباد، خانه های این قسمت از شهرری در قدیم گنبدی، خشتی و گلی بود و در یک طبقه 
ساخته می شــد و اهالی از مسیری باریک و خاکی، به محله های دیگر می رفتند. تکیه هاشم آباد 
که اکنون بخشی از آن تخریب شده، باقیمانده روزگار قدیم است. این بنای مذهبی بارها تعمیر و 
بازسازی شده و اکنون زمین آن در طرح توسعه حرم قرار گرفته است. در طول سال ها، بسیاری از 
اهالی بومی خانه خود را فروخته و از اینجا رفته یا ساختمان خود را به بهای ناچیزی به مهاجرانی 
که اغلب افغانستانی هستند، اجاره داده اند. »علی عسگری« هم جزو افراد قدیمی محله هاشم آباد 
اســت. به گفته او ساخت وسازهای جدید و اجرای طرح توسعه حرم از یک سو و تملک خانه های 

فرسوده و قدیمی از سوی دیگر باعث شد خانواده های زیادی از این محله رفتند. 

خبر کوتاه

منطقه 20   سند چشم انداز شهرداری 
منطقه20 با هدف کیفی سازی و برنامه 

محور شدن طرح های شهری، همچنین بررسی 
چالش های موجود تدوین و به تصویب ستاد 

بازآفرینی کلانشهر تهران رسید. پایدارسازی 
منابع مالی، توسعه اجتماعی و فرهنگی، 

حمل ونقل انسان محور، مدیریت پسماند، 
خدمات شهری و محیط زیست، گردشگری، 

کالبد شهر، حریم ری، تاب آوری مدیریت بحران 
و توسعه سازمانی و مدیریت منابع انسانی، از 

جمله برنامه های راهبردی شهرداری منطقه20 
در فعالیت هاست.

پاتوق »رها« در محله ای 400ساله
نعمت آبــاد در زمان هــای دور 
یکی از روســتاهای تهــران بود. تا 
دهه40 شکل روســتایی و سنت 
همسایه داری بین ساکنان آن رواج 
داشــت. تبدیل یکــی از فضاهای 
متروکه و ناامن محلــه نعمت آباد 
به پاتــوق رها در محله ای با حدود 
400ســال قدمت اقدام مهمی بود 
که بــرای حفظ تعامــل محلی با 
مشــارکت دفتر توســعه محله ای 
نعمت آباد و معاونت شهرســازی و معماری منطقه19 چندی پیش به ثمر نشســت. پاتوقی که 
پیــش از این هم به پاتوق محله معــروف بود، اما کارایی پاتوق را نداشــت هم اکنون به محلی 
برای برقراری تعاملات اجتماعی و ارتقای ســرزندگی تبدیل شــده است. پاتوق رها در زمینی به 
مساحت 700مترمربع در تقاطع خیابان شهید زارعی)رها( و کوچه غنچه شکل گرفته است. سردر 
ورودی، جعبه های گل، نیمکت، سطل زباله مکانیزه، میز شطرنج، چراغ روشنایی و آبخوری از جمله 
تجهیزات آن اســت. این محدوده به دلیل نبود روشنایی و مبلمان شهری به فضایی ناامن تبدیل 
شده بود که رفع این مشکلات و ایجاد 2معبر در ضلع غرب و جنوبی پاتوق برای سهولت بخشیدن 
به عبور و مرور شهروندان، رضایت آنها را همراه داشته است. استفاده ساکنان همجوار پاتوق از آن 
به عنوان یک حیاط بزرگ محلی برای گفت وگو و گذراندن اوقات فراغت از ویژگی های جالب آن 
اســت این درحالی است که این فضا قابلیت تبدیل شدن به جلوخان)فضایی وسیع در جلو پیش 

طاق ورودی بعضی از بناهای بزرگ و مهم( را هم دارد. 

گردشگری

نصیبه سجادی الو محلهمنطقه20
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محلــه  آهــن  بــازار  پاسخ مسئول 
شــادآباد از بخش های صنعتی و تجاری 
منطقه18 به شــمار می رود. پیگیری و 
برطرف کردن مشکلات شهروندان در 
این محــدوده از دغدغه هــای مدیران 
شــهری است و به همین دلیل بارها از 
آن بازدید انجام شده و پیگیر مطالبات 

شهروندان هستیم. 
سید محمد فیاض
شهردار منطقه18

لزوم ساماندهی بازار آهن 
منطقه 18 گویــا بــازار آهــن محله 
شــادآباد جزء پایتخت نیست، چراکه 
مســئولان به این بخــش کمتر توجه 
می کنند. هر کســی که وارد این محله 
شود، با معابر پر از آهن و جرثقیل های 
بارگیــری مواجه می شــود که بخش 
زیادی از خیابان ها را اشــغال کرده اند. 
مسئولان برای رفع مشکلات این محله 
اقــدام کنند و در اولویت کارهای خود 

قرار دهند. 
علی سلیمانی
ساکن محله شادآباد

پاسخ مسئول مســئولان شهرداری 
منطقه16 کارشناســان حوزه فنی و 
عمران را برای بررســی مشــکل به 
نقطه مورد نظر اعزام می کنند و پس 
از بازدید و تأیید مشکل، نسبت به 
آســفالت یا ترمیــم آن اقدام فوری 

می شود. 
هادی ملازاده
شهردار ناحیه3 منطقه16

آسفالت خیابان شهید 
»خردنیا« فرسوده است 

ناحیه3  منطقه 16 سال هاست ساکن 
هستم. شهرداری به بعضی از محله ها 
از محله های دیگر رســیدگی  بیــش 
می کنــد. به عنوان مثال معابر برخی از 
محله ها مرتب آســفالت می شود، ولی   
تردد در خیابان های بعضی از محله ها 
مثل خیابان شهید »خردنیا« به دلیل 
اهالی سخت  برای  آسفالت  فرسودگی 
است. از مســئولان می خواهیم به این 

مشکل رسیدگی کنند. 
عزیزالله قیصرزاده
ساکن محله خزانه

شــهرک  ورزشــگاه  پاسخ مسئول 
مفیــد در این محله در حال ســاخت 
است و فاز اول که دارای زمین چمن 
پیســت  رختکــن،  مصنوعــی، 
دوچرخه ســواری و... اســت، تا آخر 
تابستان به بهره برداری می رسد. این 
ورزشگاه پارکینگ خودرو نیز دارد. 
رحیم سعیدی
شهردار ناحیه5 منطقه18

ورزشگاه مجهز نداریم 
منطقه 18 ســاکن محله خلیج فارس 
هســتم. چــرا این محله بــزرگ فاقد 
ورزشــگاه مجهز اســت؟ اهالی برای 
ورزش کردن مجبورنــد به محله های 
دیگر بروند کــه نیازمند صرف وقت و 
هزینه بیشــتری است. مسئولان برای 

حل این مشکل اقدام کنند. 
محمدعلی بیگی
ساکن محله خلیج فارس

منطقه19


